
№ 9 (289) ВЕРЕСЕНЬ 2014 РОКУ * Видається з жовтня 1991 року * Ціна договірна

Ïåðø³ øêîëè áóëè
ïðè õðàìàõ

На початок нового навчального року від-
служили молебень. Провели і флешмоб: 
діти стали так, що утворили слово МИР. І 
разом прочитали молитву «Отче наш»...

Недільна школа Свято-Покровського 
храму знову відновлює свою роботу після 
літніх канікул. 

ñòîð. 5

ñòîð. 10

×è äàº ïîë³òè÷íà ñèòóàö³ÿ â 
Óêðà¿í³ ïðàâî ãðè ïîçà 
çàêîíîì òà ìîðàëëþ?

– Парафіяни Української Православ-
ної Церкви, до яких чіпляють ярлик «мос-
ковська», так само моляться за мир в Ук-
раїні, так само жертвують свої гривні на 
українську армію, наші священики як вій-
ськові капелани бувають у зоні АТО, їх об-
стрілюють…

11 вересня відбулася прес-конференція, 
скликана з причин захоплення прихиль-
никами Київського Патріархату право-
славного храму у с. Угринів. 

ñòîð. 11
«Ïîâ÷àííÿ ä³òÿì 

Âîëîäèìèðà Ìîíîìàõà» – 
çðàçîê õðèñòèÿíñüêîãî 

âèõîâàííÿ ä³òåé
«Повчання» стало вершиною педагогіч-

ної думки XII ст. Автор навчає своїх дітей 
правил високої особистої й суспільної мо-
ралі. З одного боку, він вимагає виконання 
християнських обов’язків, з іншого – зма-
льовує ідеальний образ князя-правителя. 
Взагалі, у виховній діяльності основним 
методом виховання вважається приклад, 
особливо батьківський...

Студент ВДС Роман Мельник розгля-
нув відомий києворуський твір і знайшов 
у ньому чимало корисного для виховання і 
сучасних дітей. 

Äçâîíè ëóöüêîãî 
Ñâÿòî-Ïîêðîâñüêîãî õðàìó
У 1911 році для Свято-Покровської церк-

ви було придбано новий 40-пудовий дзвін. 
Проте, вже 5 серпня 1915 року, через війсь-
кові дії, усі дзвони були зняті та евакуйовані 
вглиб Росії, звідки повернуті не були...

Древній Свято-Покровський храм має 
багату історію. Цього разу прот. Олек-
сандр Федчук розповідає про дзвони цер-
кви. Окремо автор подає біографію на-
стоятеля Свято-Покровського храму 
протоієрея Олександра Теодоровича, при 
якому було побудовано дзвіницю церкви. 

ñòîð. 8

МИТРОПОЛИТ НІФОНТ УДОСТОЄНИЙ 
ПРАВА НОСІННЯ ДВОХ ПАНАГІЙ

Цією високою архієрейською нагородою керуючий Волинською єпархією 
був відзначений Предстоятелем УПЦ Блаженнішим Митрополитом 
Київським і всієї України Онуфрієм 28 серпня у Києво-Печерській Лаврі

– Ваше Блаженство, ми знаємо, що батько Ваш був священи-
ком. Чи були іще священнослужителі у Вас в роду?

– Так, я народився у сім’ї священика. Також був священиком рід-
ний брат мого батька. Він служив у нашому селі, ще коли Буковина 
була окупована Румунією. А батько прийняв сан уже за радянських 
часів.

– Напевно, тоді було нелегко обрати цей шлях…
– Нелегко… Батько спершу працював завідуючим складом у колго-

спі. Там стільки всього – починаючи від хліба, продуктів всяких і за-
кінчуючи господарськими товарами – лопати, граблі. Я до нього при-
ходив, маленьким ще, лазив по тих складах – цікаво було…

Батько не навчався в семінарії, закінчив пастирські курси при єпар-
хіальному управлінні. Були такі у 50-х роках. Ми, малі, й не знали, 
що він пішов на курси. А потім прийняв сан.

Можу сказати, що батька у нас в селі дуже шанували. Він багато 
працював, мав гарну роботу і заробляв, я думаю, непогано. Але все 
залишив і пішов на священство. За це його поважали всі, навіть ра-
дянські начальники.

Служив він не в нашому селі. У нас тоді була одна сільрада, але 
розділена: село, де я народився, називається Коритне, а друге – Бере-
жонка. От у Бережонці він і служив. Багато хрестив на дому, вінчав. 
Люди йому довіряли.

Продовження на 2-4 стор.

Блаженніший Митрополит Онуфрій: 
«БОГ ПОКЛИКАВ МЕНЕ, І Я ПІШОВ»
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Початок на 1-ій стор.
Пам’ятаю, як я, уже монахом, приїздив додому в 

гості, то пізно ввечері люди приходили до нього хрес-
тити дітей. Під’їжджає машина, з неї виносять дити-
ну, тихенько йдуть з нею до хати. А в хаті вже все го-
тове для хрещення. Часом і вінчав уночі.

– Вистачало в нього часу на спілкування з вами, 
дітьми?

– Спілкувався, але вільного часу не так вже й ба-
гато було. Священик всього себе віддає людям, а для 
сім’ї залишаються якісь крихти – немов крихи зі сто-
лу. Приходить він додому після богослужіння втомле-
ний і виснажений. Треба просто терпіти, не вивертати 
його навиворіт – мовляв, говори з нами, щось розка-
зуй. Він, може, вже й язиком ледве-ледве рухає…

Але були часи, коли він нам розказував щось із 
житій святих. Пам’ятаю, маленьким ще був, то він 
розповідав про святителя Василія Великого – що був 
вчений, лишив усе і пішов у монахи. І як ставав він 
молитися, то сонце світило йому ще в потилицю, а як 
кінчав молитву, то сонце світило вже в обличчя. Тоб-
то, всю ніч він молився – від заходу до схід сонця. 
Так мені запам’яталося це, що я тоді подумав: «Я та-
ким хочу бути!» Потім про це забув, виріс таким, як і 
всі діти…

Але в церкву я весь час ходив. Не завжди з охотою, 
правда… (усміхається й тримає паузу – ред.) Хотіло-
ся у футбол грати: у неділю в першій половині дня 
команди збираються, а мама: «До церкви, збирайся 
до церкви». Батько йшов дуже рано, ми не ходили з 
ним. Він вставав – ще темно було, читав правило і 
потім ішов, а ми вже на початок, коли часи, Літургія. 
Мама нас збирає, веде, і було, що я нарікав: «Боже, 
так добре, хлопці грають у футбол, а я маю до церк-
ви йти!»

– Чому тоді, в такий час – розквіт атеїстичних 
настроїв – Ваш батько прийняв рішення бути свя-
щеником, що на нього вплинуло?

– Я не можу сказати. Думаю, це був потяг його 
душі, покликання. Якщо немає Божого призвання, то 
ніхто не зможе це понести. Адже він себе прирік на 
ганьбу та наругу. Поміж себе люди його дуже пова-
жали, але ж у суспільстві, в державі тоді всі говори-
ли, що попи – це мракобіси й обманщики.

– Як ви, діти, сприймали таке ставлення до бать-
ка?

– Та нас теж не хвалили. Ми ходили в церкву, ніко-
ли від Бога не відрікалися. То нас теж обзивали, але 
ми терпіли. А що було робити? Був такий час, що не 
було варіантів.

– Ви були піонером, комсомольцем? 
– Чесно кажучи, не був ні піонером, ні комсомоль-

цем. Моя класна керівничка була жінкою мого стар-
шого брата, тобто людина не чужа. І як сказали, що 
будуть приймати в піонери, то я того дня до школи 
не пішов і так у піонери не поступив. Але вона мене 
змусила вдягти галстук і ходити в ньому, бо їй і так 
дорікали: мовляв, за невістку в попа…

І в комсомол я не вступав. Хоча нас у прямому сенсі 
слова змушували: викликали в учительську, ставили 
на коліна (нас декілька було хлопців, які не хотіли 
вступати у комсомол). Ми годинами стояли на колі-
нах…

– Скільки у вас дітей було в сім‘ї?
– Четверо.
– Ви наймолодший?
– Передостанній (усміхається задумливо). Нас 

було три брати і після мене молодша сестра.
Старший брат також став священиком. Уже років 

два, як він помер, і всі інші брати і сестра померли, я 
один лишився.

Коли я вступав до семінарії, то «спалив» за собою 
всі мости.

– Після школи, коли постав вибір життєво-
го шляху, у Вас були вагання, що робити в жит-
ті далі?

– У мене були великі плани! Я собі так мріяв: пов-
читися у вузі, закінчити його, а потім піти в семі-
нарію.

Після школи закінчив професійно-технічне учили-
ще, потім пішов на підготовчі курси до університету. 
Рік провчився і вступив до Чернівецького технічного 
університету на вечірнє відділення. Вдень я працю-
вав – треба ж було за щось жити, бо батько не допо-
магав. Не те що не міг помогти, міг, але не робив цьо-
го принципово. Казав: «Я вас виростив, ви отримали 

освіту, тепер ви мені маєте допомагати, а не я вам». І 
не давав ні копійки. Тож я мусив працювати. І працю-
ючи вдень, ввечері ходив на навчання.

У мене звідкись з’явилося страшенне бажання 
вчитися! Хоча у школі навчався, можна сказати, з не-
радінням. Закінчив школу без «трійок», але й сам не 
знаю, як, бо ніколи ні книжок не мав, ні портфеля – 
один зошит у мене був на всі випадки життя.

А потім я з таким бажанням вчився… Працюю до 
4-ої чи 5-ої години дня, приходжу на квартиру, поїм, 
о шостій починалися заняття в університеті і до 23.30. 
Поки дійду додому – вже 12-та ночі, поки улігся – пів 
на першу. О пів на сьому вставати, і так – кожного дня. 
То я спав, де міг – у тролейбусі, автобусі. Лише сів – і 
сплю…

– Ким працювали?
– Електриком. Спочатку працював по монтажу сла-

боточних ліній (закінчив училище по цій спеціаль-
ності), а потім, коли поступив в університет, працю-
вав на ткацькій фабриці електриком.

Ну і вчився. І вчився скрізь! Приїду в село, сяду на 
піч, візьму книжки і вирішую задачки… Люди щось 
говорять, а я собі своїм займаюся.

Закінчив три курси університету і думав кінчати 
ще два, але для того треба було перевестися або в 
Одесу, або в Київ і обрати спеціалізацію. Спробував 
перевестися – щось не виходить. А я не хотів вчити-
ся заочно, мені подобалося слухати лекції, відповіда-
ти на семінарах, лабораторні роботи виконувати. І в 
університеті я був серед кращих студентів, мене на-
віть на радіо запрошували виступати.

Сів я тоді на площі на лавочці й подумав: «А чи 
треба мені далі вчитися?» Все одно не буду по спе-
ціальності працювати, мине два-три роки, і все за-
буду. Загальноосвітні дисципліни, які я за три роки 
університету вивчив, в житті знадобилися – історія, 
математика, хімія, фізика. А далі проходити спеціалі-
зацію – навіщо? І вирішив, що далі не піду. Залишив 
університет після третього курсу і вступив до семі-
нарії.

– То був час відкритих гонінь на віруючих. У Вас 
не було сумнівів, адже молодим людям перешкоджа-
ли вступати до духовних навчальних закладів?

– Як вам сказати… Не було сумнівів. Навіть 
коли вступав до семінарії, то «спалив» за собою 
всі мости. Забрав з університету документи на 
продовження навчання у вищому навчальному за-
кладі, і ці документи підійшли для семінарії. Я ви-
писався з міста, знявся з військового обліку і пої-
хав, не знаючи, поступлю чи ні. Але повертатися 
назад не збирався, це було б для мене важко. Ніх-
то з моїх друзів не знав, що я оберу такий шлях – 
в семінарію піду.

Вирішив так: якщо не вступлю, залишуся в монас-
тирі на якомусь послусі, назад не вернуся. Але, Бог 
дав, мене зарахували, і не довелося використовувати 
свій, так би мовити, «план Б» (усміхається).

– Чернечий постриг Ви прийняли за рік до за-
кінчення семінарії, тобто, знову «спалили мос-
ти»?

– Чернечий постриг прийняв у 3-му класі семінарії. 
Я поступив відразу в 2-й клас, у 1969 році, а вже за 
рік був зарахований до числа братії Троїце-Сергієвої 
Лаври. Тих, хто вчився в семінарії, в братію прийма-
ли швидко. Наприкінці 1970-го поступив у Лавру, а в 
березні місяці 1971 р. мене постригли.

– Як Ви взагалі вирішили прийняти постриг?
– Та сам не знаю, як… Так швидко все вийшло. 

Чесно кажучи, у своєму житті до семінарії я й мо-
нахів живих не бачив, бо монастирі всі були позакри-
вані. Але, напевне, таке було Боже покликання – інак-
ше не поясниш. Бог покликав мене, і я пішов.

– Під час Вашого чернечого подвигу були поруч 
із Вами люди, які ставали для Вас певним духов-
ним ідеалом?

– У Лаврі були іноки, які для нас стали взірцем жит-
тя і служіння Богові й Церкві. Особливо архімандрит 
Кирил (Павлов). Він і зараз живий, але хворіє, має 95 
років… Він був авторитетом не тільки для мене, для 
багатьох. Пройшов усю війну, після війни поступив 
у семінарію, був дуже смиренним, кротким монахом. 
Напевно, за те, що він усіх любив, усі його любили і 
поважали.

У Почаївську Лавру я прийшов як слуга і поважав 
усіх. Ну, і вони у відповідь терпіли мене…

– Буреломні події ХХ століття – Велика Віт-

чизняна війна, післявоєнний голод, репресії, хру-
щовські гоніння – якими Ви їх пам’ятаєте?

– Післявоєнний час смутно пам’ятаю, бо народив-
ся вже за радянської влади – наприкінці 1944 року.

Підйом післявоєнний пам’ятаю. Дуже бідно жили 
люди, убогість була крайня та ще й голод. Але… Не 
знаю, з чим це можна пов’язати, але люди співали. 
Цілий день хлопці, дівчата роблять у полі, а йдуть 
ввечері, і по всьому селі такі пісні лунають! Рано не 
співали, бо виходили на світанку, а ввечері йдуть з 
роботи, напрацюються добряче, а таки співають.

Я собі так вважаю. Тоді була динаміка на покра-
щення. Хоч і бідно жили, але рух уже пішов. Люди це 
відчували, і, напевне, це давало їм такий оптимізм.

– Знаєте, Блаженніший Митрополит Володи-
мир колись в інтерв’ю теж казав саме про це. Що 
люди співали – як з радісних приводів, так і з сум-
них. А зараз усі мовчать. Як Ви думаєте, що може 
Церква зробити для людей, щоб вони…

– Заспівали?
– Принаймні захотіли заспівати…
– Думаю, що сьогодні світ пішов трохи іншою до-

рогою розвитку. Сучасні засоби комунікації, інфор-
мації заганяють людину в іншу площину життя – не-
реальну. Спілкування йде по інтернету, скайпу. Одне 
діло, коли ми сидимо й бачимо одне одного – може, 
не стільки слів скажемо, як більше зрозуміємо, адже 
часто емоції говорять більше за слова.

А ця нереальна площина людину зв’язує. Нереаль-
ність – це якась неправда, а неправда – це є гріх, а 
гріх зв’язує людину. Людина цього не усвідомлює, 
вона зв’язана гріхом, як путами, і не може розправи-
ти груди й заспівати.

– Кілька років Ви були намісником Успенської 
Почаївської Лаври. Якою Ви запам’ятали Лав-
ру?

– Почаївська Лавра – це монастир, який багато пе-
режив. Чимало витерпіли її насельники за радянської 
доби: утиски, гоніння, намагання закрити Лавру…

Коли я приїхав туди, мені братія розказувала, що 
їм довелося витримати. У Москві, в Троїце-Сергієвій 
Лаврі, влада не могла собі цього дозволити, а на пе-
риферії влаштовувала справжній вандалізм. Під час 
облав братія ховалася, хто де міг. Усіх, кого знаходи-
ли, тягли волоком до машин, забирали, заарештову-
вали, кидали до в’язниць. Монахи в тюрмах сиділи.

І насельники Лаври витримали все, вони були іс-
тинні мужні борці за віру.

Я приїхав, а там – майже всі були герої (усміхаєть-
ся, продовжує розповідь жваво і з гумором). Кожен – 
самородок: тут тобі і діамант, і аметист, і різні-різні 
дорогоцінні камені…

– І як Вам було там як наміснику, серед такої 
скарбниці?

– А я не пропонував себе їм як авторитета. Прий-
шов як слуга і поважав усіх – і аметистів, і діамантів, 
і ізумрудів. Ну, і вони у відповідь терпіли мене…

Хоч кожен і був сам собі авторитет, та якщо треба 
було стояти за Церкву, то стояв кожен по-своєму, але 
до смерті.

Скільки міг, я завжди до всіх ставився з повагою
– Потім були Чернівці… Можете розказати, яка 

вона, православна Буковина?
– Думаю, всі регіони мають свою специфіку. Так 

само і Буковина. Це – багатонаціональна область. 
Там живуть українці, росіяни, румуни, молдавани, 
євреї, поляки, грузини. І традиційно усі завжди жили 
в мирі. Кожен своє тримав, але по-житейському один 
з одним не суперничали, допомагали і жили друж-
ньо.

От коли почалася перебудова, розпад Союзу, то на 
хвилі націоналізму стали розхитувати область: украї-
нець хороший, а більш ніхто…

Тоді доводилося багато докладати зусиль, щоб по-
казати, що всі хороші перед Богом. У Бога немає ні 
українця, ні росіянина, ні американця, ні єврея, ні бі-
лоруса, а є Його чадо. Є творіння Боже, і є Творець. 
А те, що ми стали націями, заслуга не чесноти, а грі-
ха. Гріх нам зробив розділення на нації. Вавилонсь-
ка башта була плодом гордині людської, і щоб це без-
умство зупинити, Господь змішав у людей мови. До 
цього всі говорили однією мовою, один одного ро-
зуміли.

Колись на Афоні я був в одного пустельника – стар-
ця Йосифа в районі Великої Лаври. Ми спілкувалися: 
він грецькою, а  я – російською, і між нами був пере-
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кладач. Ми поговорили, потім він похитав головою і 
каже: «Е-е-ех, що з нами зробив гріх! Нам тепер тре-
ба перекладачі…»

Кожен хизується, що його нація краща за іншу. Та 
кращою перед Богом може бути не нація, а людина! 
Якщо нація буде одностайною у любові до Бога, то, 
звісно, буде й вона приємна. Але Бог мене цінує не 
за те, що я українець, чи росіянин, чи ще хто, а якщо 
я маю страх Божий, Бога боюся. Якщо Бога слухаю-
ся, прагну творити волю Його, то я приємний Бого-
ві. Якщо ні, то якої б нації не був, я буду самий ос-
танній.

І коли розпочався націоналістичний рух у Черні-
вецькій області, я скільки міг намагався в цьому не 
брати участі і людям завжди, де можливо було, гово-
рив, що в Бога немає нації, у Бога є Його творіння. 
Він однаково любить як негра, так і білого, як біло-
го, так і жовтошкірого. І хто більше змиряється перед 
Богом, хто більше старається жити за заповідями, той 
для Бога буде кращим.

І так потроху все затихло. Якісь невеличкі сплески 
були, але люди живуть у мирі та злагоді й досі.

– Дивовижно, що слово про мир люди сприйняли. 
Зараз закликати до миру – то невдячна справа…

– Треба показувати прикладом. Священик має про-
повідувати не тільки словом, а всім своїм життям. 
Звісно, кожна людина має так робити, але в першу 
чергу, це стосується священнослужителів.

Я завжди намагався, щоб мої справи не розходили-
ся зі словами, щоб я не жив у двох площинах – одне 
говорю, інше роблю. Що кажу, те й стараюся робити.

Скільки міг, я завжди до всіх ставився з повагою; 
всіх любив – наскільки міг любити, допомагав – на-
скільки міг допомагати. Люди бачили, і це, думаю, 
діяло більше за слова. Людина на повагу завжди від-
повідатиме повагою.

– Взагалі дивовижно, як Вас віряни з Чернів-
ців відпустили, після 24 років Вашого керування 
єпархією. Напевно, буковинській пастві це важко 
було зробити…

– Та як відпустили… Я й не відпрошувався. Як пої-
хав узимку на Синод, так і не повернувся.

Коли в лютому була загроза нападу на Лавру, мені 
зателефонували, покликали на Синод. Я відслужив у 
неділю, зібрався і поїхав. На Синоді визначили мені 
нести послух Місцеблюстителя. У Чернівці вже й не 
їхав, так і прожив у Лаврі півроку. А потім обрали на 
цю посаду.

– Ваше Блаженство, у Вашому житті був при-
клад дивовижного примирення – Ваше спілкуван-
ня з владикою Лавром, нині покійним Предстоя-
телем Руської Православної Церкви Закордоном. 
Розкажіть, будь ласка, про це. Яка це особистість – 
владика Лавр, і що спільного було між вами у ду-
ховних поглядах?

– Я познайомився з владикою Лавром у 1995 році. 
Вперше в житті я тоді поїхав до Канади. Перебува-
ючи там, подумав: «Подивлюся на Америку хоч од-
ним оком». Прямо в Канаді відкрив візу й поїхав у 
Сполучені Штати. Від Торонто, де я зупинявся в Ка-
наді, 90 км, і вже починається Америка. І з того боку 
– Джорданвіль, де розташований Троїцький монас-
тир РПЦЗ.

З одним боголюбивим чоловіком ми поїхали в 
Джорданвіль, і на ночівлю я лишився в монасти-
рі. Той чоловік, який мене возив, був парафіянином 
Руської Православної Церкви Закордоном, особис-
то знався з владикою Лавром і попередив щодо мене, 
що такий-то приїде.

От мене залишили обідати в трапезній. Сиджу, їм, 
а монахи то один пробіг туди-сюди, то другий, то 
третій – роздивляються мене. Вони ж як собі уявляли 
ченців з Радянського Союзу – з автоматом під рясою, 
з партійним білетом у нагрудному кармані…

Після вечері до мене в келію прийшов влади-
ка Лавр, настоятель Джорданвільського монастиря. 
Він чомусь був схвильований і поспішний у поведін-
ці. Поставив мені декілька простих запитань і побіг. 
Вранці я поїхав у Нью-Йорк подивився храми, міс-
то і пізно ввечері знову повернувся в монастир. Коли 
вранці наступного дня від’їжджав з Джорданвіля, 
владика Лавр прийшов мене проводити, але він був 
зовсім іншим. Він не спішив, говорив спокійно, про-
водив мене до машини, де ми з ним попрощалися.

І вже відтоді, коли я приїжджав в Америку чи Ка-
наду, то ми з ним зідзвонювалися і зустрічалися 

обов’язково. Бувало таке, що я перебував у Канаді, 
в Америку не їхав, то він приїжджав спеціально, ми 
зустрічалися, розмовляли.

Різні були в нас бесіди, але ніколи ми не говори-
ли про об’єднання Церков, хоча все одно наші теми 
ходили навколо цього. А коли зрушило з місця пи-
тання про об’єднання Зарубіжної Церкви з повнотою 
Руської Церкви, то владика Лавр захотів, щоб у деле-
гації, яка об’їжджатиме всі континенти, де є присут-
ність Руської Зарубіжної Церкви, і я був. Тож у складі 
групи Московського Патріархату ми об’їхали Євро-
пу, Америку, Австралію. Не шкодую про цей досвід, 
хоча було якесь відчуття страху – що ми приїдемо, 
а нам скажуть: «Москалі прийшли, ану, забирайтеся 
звідси! Ви всі партійні, ви всі комуністи». Але такого 
не було. Служили, майже скрізь мені доручали гово-
рити проповіді, і жодного образливого слова нам ніх-
то не сказав.

– Владико, Ви торкнулися теми об’єднання 
Церков. А можна запитання стосовно українсько-
го розколу? У 1992 році, коли він стався, Ви були 
зовсім молодим архієреєм, лише 2 роки як висвя-
ченим. Нині 20 років минуло, Ви вже маєте досвід 
і бачите ситуацію з іншого боку. Як Ви вважає-
те, які чинники, фактори можуть вплинути на те, 
щоб розкол припинився?

– Знаєте, коли Спаситель молився у Гефсимансь-
кому саду, то казав: «Да будуть всі єдині…» Сам Гос-
подь хотів, щоб всі були єдині, але цього не сталося. 
Такі ми вперті люди…

І моє бажання є, щоб усі були єдині, але єдинство 
має бути у Христі. Якщо воно буде не у Христі, а на 
якихось інших засадах, то які б вони не були, єдності 
не буде. А у Христі єдність може бути, але вона дуже 
тяжко твориться. Легко порвати, а важко залатати.

– Що кожен із нас, духовенства і вірян, має ро-
бити на своєму рівні, щоб сприяти відновленню 
єдності?

– Думаю, для того, щоб у тому числі відновилася 
єдність, кожен має дбати про своє особисте спасіння. 
Тоді, може, ця ідея буде максимально втілена.

Але вважати, що всі об’єднаються – це нереально, 
це утопія. Максимальне об’єднання може бути, коли 
найбільша кількість людей приєднається до Христа. 
А це можливо лише за умови, що кожен із нас у пер-
шу чергу дбатиме про своє спасіння.

Як пастир я маю думати і про тих, хто заблукав, 
але насамперед маю піклуватися про тих, хто в лоні 
Церкви. У нас часто буває: в лоно Церкви загнав, як 
у концтабір, закрив ворота і пішов інших шукати, а ці 
тут гинуть від голоду.

Найперша задача Церкви – піклуватися про тих, 
хто в неї є, щоб вони почувалися добре, щоб зроста-
ли духовно. Нас багато, і всі ми перебуваємо на різ-
них рівнях духовної досконалості. Задача священика 
– зрозуміти, на якій сходинці в духовному відношен-
ні знаходиться людина, і допомогти їй піднятися на 
сходинку вище.

Головна задача Церкви – допомогти тим, хто все-
редині огорожі церковної, ставати кращим. А потім 
уже, якщо ще лишається енергія, ловити тих, хто бі-
гає по пустелі…

Ми маємо робити те, що ми можемо. А вже на-
скільки наповняться наші храми людьми, це все у 
волі Божій

– Як тоді Церква має здійснювати місію, якщо 
чи не в кожного священика дуже багато парафіян, 
і сил благовіствувати просто не вистачить?

– Священик благовіствує, щонеділі, щосвята, і 
двері Церкви відкриті для всіх. Хто хоче – може 
прийти й послухати благовістя.

Благовіствувати – це не означає, що священик має в 
неділю чи в свято бігти на базар, коли там повно наро-
ду, чи в суботу на стадіон, коли там футбольний матч. 
Благовістя звершується у храмі. І Спаситель, коли хо-
див по землі, здебільшого заходив у синагогу, де зби-
раються віруючі люди, і там проповідував. Бувало 
таке, що десь і в пустелі проповідував, але люди йшли 
до Нього слухати і Він для них говорив. Зверніть ува-
гу, що не Христос ішов до людей, а люди йшли до 
Христа.

Ну можна сказати: а чому б священику не піти 
туди, де його не чекають? Справа в тому, що я можу 
піти в будь-яке місце, але для людини, яка не хоче 
мене чути, я не принесу жодної користі, хоч і буду го-
ворити найбільш корисні і добрі слова. Якщо люди-

на готова прийняти слово Боже, вона йде, шукає, де 
б його почути. А йти ловити тих, хто не хоче слуха-
ти, то це просто «працювати без КПД». Людина має 
бути готова прийняти слово. А Наші священики весь 
час благовіствують – у храмах.

– Які проблеми в нашій Церкві є реальними, а 
які, на Ваш погляд, надумані?

– Реальні проблеми в Церкві – це примноження 
гріха серед людей, у тому числі церковних. Віряни, 
живучи в цьому світі, долучаючись до цього світу, за-
бруднюються гріхом.

І друга проблема Церкви в тому, що сьогодні люди 
дійшли до такого ступеня духовної деградації, що 
намагаються узаконити ті правила, які Бог засуджує. 
Цього не має бути.

Надуманими, на мій погляд, є такі проблеми, як, 
наприклад, матеріальне збагачення духовенства, хра-
мів. Можеш збудувати красивий храм – побудуй, не 
можеш – побудуй менший. А так – усе, що має ціну 
тільки в земному житті, не має бути для нас пробле-
мами.

– Ваше Блаженство, іноді доводиться бувати на 
периферії по селах, невеличких містах. Є певні 
проблеми – мало людей у храмах. Раніше, на по-
чатку 1990-х, людей по церквах було багато. Як 
знову наповнити наші храми, як взагалі підтри-
мати людей на віддалених парафіях? Що Ви, як 
Предстоятель Української Православної Церк-
ви, бачите серед головних завдань на найближчий 
час, щоб підтримати церковне життя?

– Люди залишають храм тоді, коли долучаються 
до стихії цього світу, прагнуть потрапити у струмінь 
сучасного життя, збагатитися, зайняти високу поса-
ду. Вони думають, що в миру вони знайдуть більше 
для себе, ніж мають у Церкві. Це відриває від Цер-
кви.

Церква не обіцяє земних капіталів, але обіцяє ба-
гатство вічне. Призначення людини – не земне життя, 
а Царство Небесне. Земний шлях – це короткий тер-
мін, в який ми повинні максимально проявити свою 
любов до Бога – у випробуваннях, різних іскусах. А 
вир земного життя закручує людей, і вони забувають 
про своє призначення. Починають ганятися за прима-
рами багатства, слави і залишають Церкву.

Ми маємо робити те, що ми можемо. А вже на-
скільки наповняться наші храми людьми, це все у ру-
ках Божих, адже Сам Бог веде людину до спасіння. 
Ми просимо, щоб Він був милостивим до всіх нас, 
але кожен отримує милості стільки, скільки здатний 
вмістити.

– І наостанок декілька коротких запитань. 
Який святий є для Вас особливо близьким?

– Я всіх святих люблю. Але якщо взяти творіння 
святих отців, їхній спадок, то мені дуже подобаються 
святителі Василій Великий і Ігнатій Брянчанінов.

Люблю своїх небесних покровителів, які моляться 
за мене перед Богом. Шаную преподобного Сергія, 
який мене прийняв у свою обитель, коли я був «поно-
шеним для мира и уничижением у людей».

І преподобним Києво-Печерським вдячний, що 
вони також покривають своїми молитвами мене, 
грішного.

– Яке у Вас улюблене місце в Україні і в світі?
– Такого місця, куди б прагнув подумки понад усе, 

немає. Але затишно мені там, де я народився – в Чер-
нівецькій області, люблю там бувати.

У світі теж немає такого місця, крім Афона та Єру-
салима. Багато разів був в Америці, Канаді, Німеч-
чині, в Австралії одного разу. Кожен континент і краї-
на по-своєму красиві, але це земля.

– Коли Ви вивчили англійську?
– Вирішив вивчити, коли вперше потрапив у Кана-

ду. У мене була певна база – і зі школи, і з університе-
ту, семінарії, академії. Але нас так учили, що говори-
ти ми все одно не могли. Хоча потім, коли я вже почав 
вивчати мову, правила мені знадобилися.

У літаку до Канади до мене підсів якийсь кана-
дець, почав зі мною розмовляти, я навіть пару слів 
щось там йому відповів. Мозок мій, пам’ятаю, тоді 
працював так, що згадав усе, навіть ті слова, які в 
перших класах школи вчив (сміється). Так я зрозумів, 
що потрібно знати мову, бо тоді почуваєшся вільно. 
А як мови не знаєш, то подорожуєш, неначе з міш-
ком на голові.

– Ще якісь мови знаєте?
Закінчення на 4-ій стор.



ÄÇÂÎÍÈ       ÂÎËÈÍ² ВЕРЕСЕНЬ 2014 РОКУ4

Початок на 1-3 стор. 
– Румунську, трохи грецьку. Грецьку знав непога-

но, але як немає практики спілкування, то знання за-
буваються.

– Чи користуєтесь мобільним телефоном, інтер-
нетом, дивитеся телевізор? Звідки взагалі отри-
муєте інформацію?

– Телевізор дивлюся, мобілками користуюся епізо-
дично, сам не ношу. Інтернет – дуже рідко, користую-
ся переважно роздрукованими матеріалами, які мені 
готують.

А на телефони в мене якась алергія. У Троїце-Сер-
гієвій Лаврі я ніс послух келійника намісника, і ми 
мали відповідати на дзвінки. Телефон так часто дзво-
нив, що в мене від нього почався якийсь тік. Відтоді 
я користуюсь телефоном, але так, щоб він коло мене 
не був.

Стосовно інтернету хотів би сказати, що якщо тре-
ба за своїми професійними обов’язками, то можна 
користуватися, але стільки, скільки потрібно для ро-

боти. Але якщо це як хобі, то я б радив якнайменше 
туди заглядати, особливо молодим людям. На них ін-
тернет чинить дуже негативний вплив. До мене, як 
до священика, звертаються багато людей, у яких діти 
серйозно хворіють. Діти малі, не вміють себе конт-
ролювати і без міри сидять в інтернеті. З ними почи-
нає коїтися щось незрозуміле, вони відриваються від 
реальності, живуть у віртуальному світі. Від цього 
страждає психіка, а також трапляються дуже серйоз-
ні фізичні хвороби.

Я б радив молодим людям більше читати – Свя-
те Письмо, книги, газети, послухати когось, хто гово-
рить слово. А менше користуватися всіма цими елек-
тронними засобами.

– Ваше Блаженство, наостанок просимо Вас 
сказати напутнє слово для наших читачів. Вій-
на заходить до наших осель через екрани телеві-
зорів, через гучномовці, повідомлення в газетах. 
Люди починають готуватися: опановують зброю, 
вчаться надавати медичну допомогу. Напевне, так 

само зараз настав час для духовної мобілізації, і ця 
мобілізація не менш важлива, ніж військова. Що 
нам, християнам, потрібно робити зараз, які риси 
в собі мобілізувати в першу чергу?

– Нам потрібно себе духовно зміцнювати. Тому що 
часи непрості, відповідальні. І кожна людина, окрім 
загальних для суспільства випробувань, має якусь 
свою особисту спокусу. Для того, щоб бути перемож-
цем над всіма випробуваннями, людина має бути ду-
ховно міцною, сильною. Ця кріпость духовна дається 
через молитву. Творення добрих справ – це теж доб-
ре, але молитва важливіша.

Треба, щоб люди приділяли час для молитви, осо-
бисто зверталися до Бога. У молитві людина може 
себе повністю реалізувати: принести Богові і своє по-
каяння, і благодаріння, попросити те, що їй потрібне, 
щоб Господь захищав її на всіх стежках життя. Все 
для себе людина може отримати у звертанні до Бога, 
тому молитві слід приділяти особливу увагу.

www.news.church.ua

Людині, котра, як кажуть, має у серці Бога, важко 
дивитися на відео: безпристрасна камера фіксує усі 
моменти навіть не церковного протистояння, а про-
тистояння мешканців одного села. Ще кілька днів 
тому усі вони спільно молилися Господу у своєму хра-
мі, в якому і дітей хрестили, і самих їх вінчали, з якого 
стількох угринівців і в останню земну дорогу прове-
ли. Настоятель протоієрей Ростислав Сапожник про-
служив на цій парафії цілих 16 років. До нього в Угри-
нові часто мінялися священики, бо у громаді завжди 
є певна групка, котрій жодний батюшка не догодить. 
Часто це ніяк не пов’язано з духовністю та кваліфі-
кацією, якщо можна так сказати, священика, а швид-
ше з людськими амбіціями. Найдовший час, який тут 

прослужив один з попередників отця Ростислава, це 6 
років. І те, що він на парафії уже 16, таки свідчить про 
його авторитет у громади. Власне і нині вчорашні па-
рафіяни УПЦ, які нині вирішили податися в УПЦ-КП, 
просять свого священика, аби і він… ішов за ними. 

Протистоянню угринівської громади передував 
так званий референдум місцевого значення, коли в 
бюлетені стояло запитання типу: або ви за церкву ук-
раїнську, або за «московську». Та навіть не зважаючи 
на таку постановку питання і на шалений тиск депу-
тата обласної ради Андрія Турака, керівника місцево-
го сільгосппідприємства, за УПЦ-КП поставили «га-
лочки» тільки 330 чоловік. 114 залишилися вірними 
УПЦ, навіть якщо про неї написали, що «московсь-
ка». Бо той, кому дано розум, може розмірковувати 
і робити висновки. «Але не враховують наші супро-
тивники, – каже отець Ростислав, – ще 70 чоловік, 
які не проголосували за УПЦ, але не проголосували і 
за УПЦ-КП! І вони не пішли за УПЦ-КП». То ж має-
мо 184 людини, які також є громадою. І цю громаду 
просто викинули з її храму…

10 вересня в угринівському храмі поміняли замки. 
Є відео, на кому кілька чоловіків при активній участі 
депутата Андрія Турака ці замки і міняють. 14 вере-
сня рано-вранці парафіяни Української Православної 
Церкви зі своїм настоятелем отцем Ростиславом при-
йшли на церковне подвір’я, аби помолитися Богу. На 
порозі закритого храму священики відслужили моле-
бень. До речі, в Угринові служба Божа звершується 
українською мовою, з часів Майдану у неділю в хра-
мі звершувалася окрема молитва за загиблих героїв 
Небесної сотні, інших майданівців та воїнів, які заги-
нули у зоні АТО. А також молилися за здоров’я зем-
ляків, бо з Угринова у зоні АТО є не тільки чоловіки, 
а навіть і дівчата-медсестри.

Після молебню мала ще служитися панахида. Пара-
фіяни прийшли, як годиться, з хлібом. До церкви по-
тягнулися і прихильники УПЦ-КП. На відео видно, 

що це далеко не численна група, очевидці кажуть, що 
були лише люди, які працюють на підприємстві Анд-
рія Турака, пенсіонерів там не було. Один зі священи-
ків УПЦ-КП звернувся посеред молитви до секретаря 
Волинської єпархії УПЦ протоієрея Миколая Бондару-
ка: дайте і нам помолитися. На що отець Миколай від-
повів, що на церковному подвір’ї, де вони і стоять, до-
статньо усім місця. Проте розкольники почали тут же 
напирати на парафіян УПЦ. На відео видно, як стояли 
на колінах прості сільські жінки, які не зрадили своїй 
Церкві і своїй вірі, як зі сльозами вони молилися…  

«Нам не дали й домолитися, – каже отець Ростис-
лав, – почали напирати на людей все сильніше і силь-
ніше». Його самого так притиснули до церковних 
дверей, не давали дихнути, що люди просто звідти 
витягнули настоятеля. Відеокамера зафіксувала, як 
витягують з роз’яреного натовпу, що наче Бога забув 
і страх Божий, ще одну парафіянку отця Ростислава. 
Жінці було дуже погано, її в обличчя били, і чинив 
це один з односельців… Ще одну парафіянку також 
односельчанин, який вже в УПЦ-КП, бив у груди, їй 
стало погано, її також витягнули. І якщо ця жінка мо-
лодша, відійшла швидше, то старшій жінці виклика-
ли швидку, їй робили ін’єкції, надавали спеціалізова-
ну допомогу. Батюшка провідував її увечері, за його 
словами, жінка тоді ще почувалась дуже погано, не 
могла відійти і від шоку.

Тоді, коли їхні ж односельчани і ще вчора – пара-
фіяни одного храму втрачали свідомість від побоїв, 
прихильники УПЦ-КП… спокійно собі молилися. Чи 
угодна Господу ТАКА молитва?..

Того дня вранці, аби не допустити протистояння, 
отець Ростислав викликав міліцію. Проте її не було. 
«Я отримав відповідь, що замки на нашій церкві зрі-
зали “невідомі” особи, хоча відео наглядно свідчить, 
хто ці особи. Але з такої реакції зрозумів, що нашою 
справедливою скаргою не збираються займатися», – 
каже отець Ростислав.

ЯК У СЕЛІ УГРИНІВ ГОРОХІВСЬКОГО РАЙОНУ 
ЗАХОПЛЮВАЛИ ХРАМ УКРАЇНСЬКОЇ ПРАВОСЛАВНОЇ ЦЕРКВИ

Люди втрачали свідомість, а їхні ж односельчани, прихильники УПЦ-КП, на це не зважали…

Як і скрізь по Волині, з кожного села, що нале-
жить до Мар’янівського благочиння (Горохівський 
район), служать хлопці у зоні АТО, відстоюють те-

риторіальну незалежність України. У кожному храмі 
в останні місяці особливо багато записок за здоров’я 
воїнів... Тому крім молитов за їхнє здоров’я, за дару-
вання їм Господом життя кожної середи, каже бла-
гочинний протоієрей Миколай Черняк, священики у 
храмах служать молебень за мир в Україні та перемо-
гу української зброї.

Допомогти українським військовим у Мар’янівсь-
кому благочинні вирішили за прикладом Колківсь-
кого благочиння, що у Маневицькому районі. Звідси 
у зону АТО нашим військовим відправили 31 тонну 
продуктів, зібрали понад 20 тисяч гривень, за які за-
купили медикаменти та інші необхідні сьогодні сол-
дату речі. У кожному селі парафіяни, які належать до 
Мар’янівського благочиння, відгукнулися на заклик 
своїх духовних пастирів допомогти нашим солдатам, 
чим хто може. Отець Миколай Черняк каже, що люди 

несли свої пожертви зі сльозами на очах і з молит-
вою на устах. Наразі вже відправили на Схід у зону 
АТО 10 тонн продуктів, а за зібрані 20 тисяч гривень 
придбали ліки та термобілизну. Саме таке замовлен-
ня отримали від земляків-волинян, які служать у зоні 
АТО. 

У вівторок фура з дарами від вірян Української 
Православної Церкви із селища Мар’янівка, сіл Це-
гів, Холонів, Пірванче, Мирків, Журавники, Сіль-
це, Квасів, Охлопів, Ржищів, Борочиче, Борисковичі, 
Широке вже поїхала на схід України. З благословен-
ням священиків і вірою їхніх парафіян у те, що ми-
лостивий Господь почує їхні палкі молитви і бла-
гання. А продукти, якими села щедро поділилися, 
хай підтримають волинських вояків у їхній нелегкій 
службі.

Наталія МАЛІМОН

ПАРАФІЯНИ МАР’ЯНІВСЬКОГО БЛАГОЧИННЯ ЗІБРАЛИ І ВІДПРАВИЛИ ДОПОМОГУ УКРАЇНСЬКІЙ АРМІЇ У ЗОНУ АТО
ЩОСЕРЕДИ У ХРАМАХ БЛАГОЧИННЯ СЛУЖАТЬ МОЛЕБЕНЬ ЗА МИР У ДЕРЖАВІ ТА ПЕРЕМОГУ УКРАЇНСЬКОЇ ЗБРОЇ
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Зустріч відбулася у конференц-залі «Волинь-
медіа». На її початку отець Валентин попросив при-
сутніх хвилиною мовчання вшанувати пам’ять новіт-
ніх героїв, які загинули на сході України, захищаючи 
її територіальну цілісність. Церква звершує за таких 
людей особливі молитви, бо, як сказав сам Спаси-
тель, «нема більшої від тієї любові, як хто душу свою 
покладе за друзів своїх» (Ін. 15, 13).

    Церква, як відомо, повинна проповідувати вчен-
ня Господа Іісуса Христа і не втручатися у політичні 
чвари. Але на Волині складається така ситуація, яку 
ми вже переживали у лихі дев’яності. Коли захоплю-
вали храми, зі злобою викидали із них людей, з яки-
ми поруч роками тут молилися… Нещодавно у двох 
волинських селах на Горохівщині відбувся поділ па-
рафій, які належали до Української Православної 
Церкви. Частина людей вирішила перейти в УПЦ 
Київського патріархату. Закон України «Про свободу 
совісті та релігійні організації» дійсно надає право 
віруючим за своїми власними переконаннями обира-
ти будь-яку релігійну конфесію, створювати або пе-
реходити у релігійну організацію іншого канонічно-
го підпорядкування. Однак стаття 17 цього ж Закону 
забороняє самовільне захоплення культових будівель  
чи привласнення культового майна. Але днями в од-
ному із сіл якраз так і сталося… Організатори захоп-
лення храму провели так званий референдум, і хоча 
питання стояло на зразок «ви за українську чи за мос-
ковську церкву», все ж значна частина села  не зради-
ла своїй вірі, бо вона не «московська», а православна. 
Але у цих людей не стало храму, їх вигнали, як вига-
няли з церковної хати й місцевого священика…

Протоієрей Валентин Марчук оприлюднив заяву, 
яку підписав керуючий єпархією митрополит Волин-
ський і Луцький Ніфонт. У ній йдеться про те, що «у 
цей нелегкий для України час деякі особи під гаслами 
лицемірного патріотизму  абсолютно безпідставно, з 
власних надуманих мотивів, прирівнюючи Українсь-
ку Православну Церкву до Руської Православної Цер-
кви та навішуючи на наших священиків ярлики “мос-
ковських попів”, керівники деяких підприємств і 
організацій, голови сільських рад і священики УПЦ-
КП агітують парафіян за вихід з лона “Московської 
церкви”, самоуправно захоплюють храми, передані 
місцевими органами у постійне та безстрокове ко-
ристування нашими релігійними громадами».

Про те, що УПЦ ніколи не мала добавки «МП», 
мало би бути відомо усім. Протоієрей Володимир Лі-
твенчук показав журналістам копію грамоти ще 1990 
року, якою тодішній Патріарх Московський Олек-
сій засвідчував, що УПЦ є самокерованою Церквою. 
Слова «московський патріархат» чіпляють ті, які чи 

то з політичних чи інших мотивів готують провокації 
проти Української Православної Церкви.

– Я не думав, що знову почнуть повертатися страш-
ні часи церковного розколу. Коли відбирали храми, я 
мав 13 років і прислуговував  в одному із храмів Лу-
цька. Один із так званих патріотів, коли цей храм за-
хоплювали, пропонував мене… повісити. Та я потім 
тиждень у школу не ходив, – пригадує отець Вален-
тин. – Тоді у нас залишилася тільки Покровська цер-
ква, а нині наші парафіяни моляться Богу більше, ніж 
у двадцяти храмах Луцька… Господь ніколи Церкву 
не залишить, навіть якби відібрали усі храми. Ми за 
все дякуємо Богу, але коли починаються отакі про-
вокації, які закінчуються уже захопленням храмів, то 
маємо бодай дати інформацію.

Отець Валентин пригадав випадок, коли очільник 
УПЦ-КП на Волині під час святкувань початку но-
вого навчального року в Луцькому технічному уні-
верситету запропонував йому і ректору Волинської 
духовної семінарії протоієрею Рустику Капаузу звер-
шити спільну, мовляв, молитву. Хоча знав, що з ка-
нонічних причин такої спільної молитви наразі бути 
не могло. Також вразили парафіян Української Пра-
вославної Церкви слова, мовлені ним же під час па-
нахиди за загиблими військовими. Першого разу він 
назвав тих, хто ходить у храми УПЦ, «сепаратиста-

ми», а другого взагалі прорік, що той, хто купує свіч-
ку у «московському» храмі, оплачує кулю для нашо-
го брата, який воює на сході… Звичайно, людина, яка 
мислить фактами, а не емоціями, прекрасно розуміє, 
що це – наклепи, політичні ігри, які не повинні бути 
присутні у Церкві. І відповідні органи мали б дати 
оцінку цим так званим промовам і закликам.

– Парафіяни Української Православної Церкви, до 
яких чіпляють ярлик «московська», так само молять-
ся за мир в Україні, так само жертвують свої гривні 
на українську армію, наші священики як військові ка-
пелани бувають у зоні АТО, їх обстрілюють… Наші 
церкви збирають кошти на захисну амуніцію для во-
линян, які воюють у зоні АТО, і передають її туди. У 
багатьох наших храмах стоять карнавки, куди люди 
можуть покласти свої пожертви, є столи милосердя, 
куди можуть покласти продукти чи одяг для бійців 
чи членів їхніх родин. Ми допомагали і допомагаємо 
військовому госпіталю. Коли рідні загиблих в АТО 
звертаються до наших священиків з проханням по-
ховати сина, чоловіка, брата, то наші священики це 
роблять і не афішують свою у тому участь. Бо це свя-
та справа. Ярлик «московські» вже просто набив ос-
кому! Ми самостійна Церква, ми такі самі громадяни 
України і любимо її не менше за тих, хто називає себе 
патріотом, – каже протоієрей Володимир Літвенчук.

Він розповів, що часто буває у сусідній Польщі і 
не раз стикався із тим, наскільки там поважають свя-
щеннослужителів, не зважаючи на їхню конфесійну 
приналежність. І ще років шість тому архієпископ 
Люблінський і Холмський Авель казав отцю Володи-
миру: «Ми, православні Польщі, живемо вільніше у 
католицькій країні, ніж ви, православні, у православ-
ній країні»...

Протоієрей Валентин Марчук звернувся із закли-
ком до президента Росії Володимира Путіна, аби той 
забрав свої війська з України і не надавав допомоги 
так званим сепаратистам, бо українці свої проблеми 
вирішать самі.

– Ми будемо смиренно нести свій хрест, проповіду-
вати вчення Іісуса Христа своїм життям, діяльністю 
нашої Церкви, – каже отець Валентин. – Але хай ті, хто 
прагне заробити на нас собі політичний капітал і на-
справді не має у серці любові до України, пам’ятають: 
Бог попраний не буває. Волинська єпархія УПЦ має 
свою позицію, і ця позиція  – Слово Боже.

ЧИ ДАЄ ПОЛІТИЧНА СИТУАЦІЯ В УКРАЇНІ ПРАВО ГРИ ПОЗА ЗАКОНОМ ТА МОРАЛЛЮ?
Про свідоме напруження міжконфесійної ситуації на Волині, яке допускають певні зацікавлені особи, з представни-

ками засобів масової інформації говорили голова Інформаційно-просвітницького відділу Волинської єпархії УПЦ про-
тоієрей Валентин Марчук та благочинний Луцького міського благочиння протоієрей Володимир Літвенчук.

ВОЛИНЬ ПОПРОЩАЛАСЯ З БОРИСОМ КЛІМЧУКОМ

2 вересня під час лікування від важкої хвороби у 
Німеччині відійшов у вічність Борис Петрович Клім-
чук – волинянин, який щиро любив рідний край 
та, перебуваючи на посаді голови Волинської обл-
держадміністрації, працював задля його перспекти-
ви, добробуту і процвітання.

У п’ятницю, 5 вересня, громадськість Волині про-
щалася зі спочилим. Панахиду за спокій душі ново-
преставленого у приміщенні Волинського облмузд-
рамтеатру ім. Тараса Шевченка очолив митрополит 
Волинський і Луцький Ніфонт, співслужили священ-
нослужителі Волинської єпархії. Піснеспіви пана-
хиди лунали у виконанні хору вихованців ВДС під 
керівництвом протоієрея Петра Муляра.

«Ми помолились за спокій душі новопреставле-
ного раба Божого Бориса Петровича Клімчука, який 
щиро любив нашу Волинь та працював на її бла-
го. Він за життя робив багато добрих справ і навіть, 
від’їжджаючи на лікування до Німеччини, казав мені: 
“Владико, і по лікуванні ми будемо продовжувати ро-
бити добрі справи разом”. Днями  ж Борис Петро-
вич відійшов до Господа. Віримо і молімось, щоб 
за ці добрі справи, які він зробив за життя, Господь 
прийняв його душу в оселях праведних. Вічна йому 
пам’ять», – сказав у своєму архіпастирському слові 
митрополит Ніфонт.

Під час заупокійного богослужіння люди нескін-
ченним потоком йшли, аби попрощатись із помер-
лим. Нинішні і колишні представники обласної вла-
ди та органів місцевого самоврядування, громадські 
діячі та люди культури і мистецтва, керівники підпри-
ємств та установ Волині, прості волиняни та гості на-
шого краю зі щирою молитвою на устах і сумом в 
очах, тримаючи в руках вінки та квіти, прощалися зі 
справді видатним сином Волині.

Талант Борис Петровича як найуспішнішого керів-
ника обласної влади яскраво виявився на посаді го-

лови Волинської обласної державної адміністрації, 
яку він двічі очолював: з липня 1995 по червень 2002 
року, а також з березня 2010 по 5 лютого 2014 року. 
Незважаючи на нерідко екстремальні умови та хворе 
серце, він намагався гідно нести свій хрест, працюю-
чи для розвитку рідного краю. Борис Клімчук також 
зарекомендував себе талановитим дипломатом, пра-
цюючи Надзвичайним і Повноважним Послом Украї-
ни у Литві, а після цього – в Азербайджані.

Борис Петрович завжди підтримував усі ініціативи 
Волинської єпархії Української Православної Церк-
ви в царині благодійної та місіонерської діяльності, 
безпосередньо долучався до їх реалізації. Від себе 
особисто та з коштів заснованого ним Фонду «Рідна 
Волинь» надавав допомогу під час благодійних кон-
цертів, організованих Волинською єпархією, допома-
гав будівництву кафедрального собору Всіх Святих 
землі Волинської у Луцьку.

За сприяння і допомоги Бориса Клімчука були ви-
дані та презентовані факсимільні видання Луцького 
Євангелія та Луцького Псалтиря XIV століття. Зага-
лом розвиток духовності Борис Петрович вважав од-
ним із найпріоритетніших напрямків розвитку Во-
линської області.

А ще Борис Петрович був надзвичайно щирою 
особистістю, людиною, яка завжди намагалися від-
гукнутися на біду, допомогти. Варто зауважити, що 
керуючого Волинською єпархією митрополита Во-
линського і Луцького Ніфонта він називав своїм ду-
ховним батьком і вчителем.

Вічна  пам’ять спочилому.
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02.06, понеділок. Митрополит Ніфонт очолив за-
сідання Координаційної ради Волинської єпархії, де 
було розглянуто питання щодо організації таборів 
літнього відпочинку, зокрема – табору «Стежина 
Добра» при Старосільському монастирі та молодіж-
ного фестивалю «Фавор». Також розподілили кошти, 
зібрані у всіх храмах єпархії 1 червня. Вирішили, що 
матеріальну допомогу отримають сироти, малозабез-
печені, поранені під час військових дій та сім’ї тих, 
хто загинув на Майдані і  під час бойових дій на сході 
країни. На завершення, владика закликав усіх моли-
тися за здоров’я усіх постраждалих під час останніх 
конфліктів та за упокій вбитих.

17.06, вівторок. Владика відвідав дітей, які відпо-
чивали у таборі «Стежина Добра». Він понад дві го-
дини спілкувався із дітьми, розповівши про своє ди-
тинство та юність, відповідав на питання, яких було 
чимало. На згадку про цю зустріч митрополит пода-
рував кожній дитині іконку Богородиці. 

25.06, середа. Керуючий єпархією очолив засідан-
ня Молодіжного відділу Волинської єпархії. Було під-
бито підсумки роботи першого заїзду табору «Сте-
жина Добра» і розглянуто перспективи проведення 
молодіжного табору-фестивалю «Фавор». 

29.06, неділя. Ввечері у своєму робочому кабінеті 
митрополит Ніфонт зустрівся із головою Синодаль-

ного відділу УПЦ «Церква і культура» ігуменею Се-
рафимою (Шевчик), з якою було обговорено проекти 
майбутньої співпраці. Участь у зустрічі взяли секре-
тар єпархії прот. Миколай Бондарук, голова Інформа-
ційно-просвітницького відділу прот. Валентин Мар-
чук та прот. Олександр Федчук. 

07.07, понеділок. Владика у Києво-Печерській 
Лаврі взяв участь у заупокійній Божественній Літур-
гії та відспівуванні спочилого Предстоятеля Ук-
раїнської Православної Церкви Блаженнішого Мит-
рополита Київського і всієї України Володимира.

07.08, четвер. Митрополит відвідав духовну семі-
нарію та провів співбесіду з абітурієнтами, які всту-
пали у ВДС.

11.08, понеділок. Владика у своєму робочому ка-
бінеті зустрівся із головою Волинської облдержад-
міністрації Володимиром Гунчиком, привітавши його 
із призначенням та побажавши Божого благословення 
на ниві нелегкого служіння волинянам. Було обгово-
рено питання подальшої співпраці між Волинською 
єпархією УПЦ та Волинською облдержадміністра-
цією у царині благодійної діяльності та утверджен-
ня у суспільстві духовних цінностей. Митрополит 
Ніфонт також наголосив на тому, що єпархія, стоя-
чи на державницьких позиціях ствердження і під-
тримки незалежності та соборності нашої держави, 
приділяє і надалі буде приділяти велику увагу допо-
мозі пораненим бійцям української армії та їх роди-

нам, а також сім’ям українських вояків, загиблих під 
час конфлікту на сході України. Губернатор подяку-
вав архієрею за тривалу співпрацю між Волинською 
єпархією та органами місцевої влади і зауважив, що й 
надалі Волинська облдержадміністрація підтримува-
тиме усі ініціативи Церкви та допомагатиме у їх ре-
алізації.

13.08, середа. Митрополит Ніфонт у Києво-Пе-
черській Лаврі взяв участь у Божественній Літургії 
та Архієрейському Соборі УПЦ, під час якого було 
обрано нового Предстоятеля Української Православ-
ної Церкви.

28.08, четвер – Успіння Пресвятої Богородиці. 
Керуючий Волинською єпархією взяв участь в уро-
чистостях, які відбулися у Києво-Печерській Лаврі з 
нагоди престольного свята обителі. На Малому вході 
Предстоятель УПЦ Блаженніший Митрополит Онуф-
рій нагородив митрополита Волинського і Луцького 
Ніфонта правом носіння другої панагії. Крім цього 
п’ять архієреїв було зведено у сан митрополита, а ще 
чотири – у сан архієпископа. 

Архієреї УПЦ після обрання ПредстоятеляАрхієреї УПЦ після обрання Предстоятеля

Зустріч з ігуменею СерафимоюЗустріч з ігуменею Серафимою

Владика з ректором ВДСВладика з ректором ВДС

Поховання Митрополита ВолодимираПоховання Митрополита Володимира

Засідання Архієрейського СоборуЗасідання Архієрейського Собору

У СтаросілліУ Старосіллі

Нагородження другою панагієюНагородження другою панагією
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Телепрограму «ÄÇÂÎÍÈ ÂÎËÈÍ²» дивіться на Âîëèíñüêîìó äåðæàâíîìó òåëåáà÷åíí³ 

«Íîâà Âîëèíü» та телеканалі Ïîë³ññÿ ÒÁ.  Виходить передача у неділю о 16:00, повтор в по-
неділок о 18:00. Хронометраж 45 хвилин. У передачі беруть участь митрополит Волинський і 
Луцький Ніфонт та єпископ Володимир-Волинський і Ковельський Володимир.

«ÏÐÀÂÎÑËÀÂÍÅ ÑËÎÂÎ» 
– радіопередача, яку слухайте 
на хвилях Âîëèíñüêîãî ðàä³î 
кожної неділі о 18:35.

Телепрограма «ÁËÀÃÎÄÀÒÍÀ ÊÓÏÅËÜ» 
транслюється на телеканалі Àâåðñ щонеділі о 
17:00 з повтором у понеділок о 21:00. Хроно-
метраж передачі 30 хвилин.

 Радіопередачу «ÄÓÕÎÂÍ² ÎÐ²ªÍÒÈÐÈ» слухайте на хвилях 107.3 ФМ та 68.48 МгЦ 
кожного  четверга о 20:30. Священик та ведучий у прямому ефірі відповідають на запи-
тання радіослухачів. Основний контингент слухачів – молодь, на яку і спрямовані від-
повіді священнослужителя. Постійну участь бере митрополит Ніфонт.

Цикл духовно-просвітницьких радіопередач «ÄÓÕÎÂÍ² ÁÅÑ²ÄÈ» можете слухати 
на хвилях радіостанції СіД-FM (ефірна частота 102,4 МГц) у прямому ефірі щочетвер-
га о 14:30. Тут слухачі почують актуальний коментар священика щодо останніх подій у 
Православній Церкві та дізнаються багато нового з бесід на духовну тематику. 

²ç æèòòÿ Âîëèíñüêî¿ ºïàðõ³¿ ó âåðåñí³ 2014 ðîêó

Кожен регіон, де Православ’я встигло вкоренитися 
як релігія більшої частини населення, має власні свя-
тині. Не є винятком і Волинь. Волинська ікона Пре-
святої Богородиці – святиня, до якої люди ставляться 
із особливим трепетом та пошаною. У радянські часи 
ця ікона була забрана з Покровського храму та пере-
везена до Києва. Тому дуже радісною для лучан стала 
звістка про те, що точна копія святині, яка була освя-
чена біля оригіналу, приїхала до нашого міста.

20 вересня на честь Волинської ікони Богоматері 

був освячений тимчасовий храм. Слід відзначити, 
що торік його зведення благословив сам Блаженні-
ший Митрополит Київський і всієї України Володи-
мир. Він говорив тоді про те, що храм буде збудова-
ний швидко, та бажав успіхів у його спорудженні. А 
25 травня було освячене місце під будівництво храму.

Хоча даний храм є тимчасовим, його настоятель 
протоієрей Олександр Богданов має надію на те, що 
вже скоро буде споруджений великий постійний храм 
на честь Волинської ікони Пресвятої Богородиці.

Коли храм був окроплений святою водою духо-
венством єпархії, з благословення митрополита Ні-
фонта розпочалася святкова Літургія. Після її за-
вершення духовенство й миряни обійшли святиню 
хресним ходом.

Не оминули сьогоднішню радісну подію і згадки 
про тих, завдяки кому храм був споруджений. Від 
імені Волинської єпархії Української Православної 
Церкви були нагороджені меценат та люди, що брали 
активну участь у зведенні святині.

Благочинний протоієрей Володимир Літвенчук за-
значив, що кожен храм є частинкою Раю на Землі, і 
він щиро радий, що таких райських куточків у нашо-
му місті стало на один більше. Окрім вітальних слів 

настоятелю та громаді, священик підкреслив склад-
ність тієї ситуації, у якій ми живемо, та висловив 
надію на настання миру у державі. До вітань приєд-
нався і голова Інформаційно-просвітницького відді-
лу єпархії протоієрей Валентин Марчук. З особливо 
теплими й трепетними спогадами про те, як споруд-
ження храму благословив покійний Блаженніший 
Митрополит Володимир, священнослужитель поба-
жав настоятелю швидшого будівництва постійного 
храму та вдалих соціальних проектів.

У ЛУЦЬКУ ВІДКРИТО ХРАМ ВОЛИНСЬКОЇ ІКОНИ ПРЕСВЯТОЇ БОГОРОДИЦІ

7 вересня, у неділю,у Луцьку відбувся традицій-
ний хресний хід до Музею волинської ікони, де 
було вшановано древній чудотворний образ Холмсь-
кої Божої Матері. Дорогою до музею на Театраль-
ному майдані священнослужителі і віруючі помоли-
лись за спокій душ загиблих на Майдані та у зоні 
АТО, які життям заплатили за кращу долю українсь-
кого народу.

Біля Музею Волинської ікони під образом Холм-
ської Божої Матері був відслужений молебень з ака-
фістом. Єдиними устами і єдиним серцем молились 
православні волиняни за мир в Україні, за припинен-
ня війни на сході нашої держави. На потреби музею 
цього дня було зібрано понад 15 тисяч гривень.

17 вересня, у середу, священнослужителі Камінь-
Каширського благочиння на чолі із благочинним про-
тоієреєм Стефаном Михалюком передали зібрані у 
храмах благочиння пожертви родинам загиблих в 
АТО воїнів-героїв Миколи Королька і Дмитра Ге-

расимика. Священики відвідали домівки, де прожи-
вають рідні загиблих, та запевнили, що Церква і на-
далі не забуватиме про них та по мірі можливості не 
тільки духовно, а й матеріально буде підтримувати.

20 вересня, у суботу, відбулося освячення Свято-
Хрестоводзвиженського храму с. Човниця Ківер-
цівського району, що будувався п’ять років. Чин ос-
вячення та Божественну Літургію у храмі цього дня 
очолив, з благословення митрополита Ніфонта, архі-
мандрит Аліпій (Сапіга), якому співслужив місцевий 
благочинний протоієрей Олександр Кондратюк, а та-
кож священнослужителі благочиння, серед яких і на-
стоятель громади протоієрей Михайло Журомський. 

21 вересня, у неділю, у день престольного свята, у 
селі Полиці Камінь-Каширського благочиння від-
булася святкова Божественна Літургія, яку очолив 
архімандрит Аліпій (Сапіга). Перед нею було звер-
шено освячення нового іконостасу. 

23 вересня, у вівторок, краєзнавець Геннадій 
Гулько розповів студентам ВДС про митрополита 
Коринфського Іосафа, котрий загинув у 1651 році у 
Берестецькій битві. Геннадій Якович також подару-
вав для семінарії картину художника Артура Орльо-
нова «Україна славетна», де митець зобразив 33 істо-
ричні постаті, які зробили великий внесок у творення 
Української Держави. Також семінаристи змогли ог-
лянути археологічні знахідки – порохівницю і кулі з 
поля Берестецької битви. Ректор ВДС протоієрей Рус-
тик Капауз подякував досліднику та побажав йому і 
далі так само плідно вивчати минуле нашого краю. 

24 вересня, у середу, у Луцькому навчально-ре-
абілітаційному центрі «Джерело життя» пройшло 
свято «Першого дзвоника». Молебень відслужив 
клірик храму Всіх Святих землі Волинської про-
тоієрей Петро Базюк, який також привітав директора 
Людмилу Зелінську, педагогів, вихованців центру та 
їх батьків із новим навчальним роком. Протягом ньо-
го із дітьми, крім священиків, будуть також займати-
ся студенти ІІІ курсу ВДС Володимир Більшевич та 
Микола Захожий. 

Хресний хідХресний хід

З родиною загиблогоЗ родиною загиблого

Храм у с. ЧовницяХрам у с. Човниця

Богослужіння у с. ПолиціБогослужіння у с. Полиці

Лекція у ВДСЛекція у ВДС

МолебеньМолебень
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А першими вчителями були священики. Та якщо 
колись вони навчали і грамоти, і лічби, то нині не-
дільні школи при церквах виконують трохи іншу 
функцію: вони зароджують у дитячих душах парост-
ки любові до Господа, розуміння того, що все у цьо-
му нашому земному житті – з Його волі. Один із во-
лонтерів (у недільній школі викладають і студенти 
духовної семінарії, і студенти світських навчальних 
закладів) – Олег Редько – каже, що, можливо, дити-
на і не буде відвідувати недільну школу постійно, бо 
ж навчання тут цілком добровільне. Може походить 
рік, два, три, а потім з якихось причин залишить. Але 
ніколи не забуде така дитина того, чому навчали у не-
дільній школі, і завжди пам’ятатиме, що є на світі над 
нами Бог.

Початок нового навчального року у недільній школі 
при кафедральному Свято-Покровському храмі Луць-
ка – це завжди свято. Тому приміщення Волинської ду-
ховної семінарії, у якому навчаються і дітки, прикра-
сили різнокольоровими кульками, перед початком з 
колонок неголосно звучали духовні піснеспіви. Особ-
ливістю цього навчального року є не тільки те, що не-
дільна школа відзначатиме вже свій 15-річний ювілей, 
а й те, що чимало діток, яких батьки привели на моле-

бень з нагоди нового навчального року, є особливо ба-
гато діток чотирьох-п’яти років. Олег Редько, студент 
історичного факультету Східноєвропейського націо-
нального університету імені Лесі Українки, вже має 
досвід кількарічного вожатства у православному та-
борі «Стежина добра», працює у молодіжках єпархії, 
вів заняття у недільній школі з різними категоріями 
дітей, цього року вирішив взяти собі саме найменших 
– задля їхньої щирості і безпосередності.  І те, що він 
має незаперечний педагогічний талант, засвідчувало 
перші ж контакти з майбутніми маленькими учнями. 
Вони так само любитимуть свого вчителя, як люблять 
його колишні вихованці Олега, бо постійно підходили 
і просили записати їх у його клас. На що Олег Андрій-
ович відповідав: маєш 5 років, то запишу... 

Він каже, що викладання у недільній школі – це 
особливий статус не тільки через предмети, які тут 
вивчають: Старий і Новий Завіти, катехізис, знання 
про іконостас, а в цьому році вводять ще й житія свя-
тих. Оскільки навчання тут не примусове, то викла-
дач має зацікавити учнів так, аби їм у неділю хоті-
лося прийти у школу. У школу, в якій, за словами її 
директора, голови єпархіального Молодіжного відді-
лу, ієромонаха Іллі (Вишневського) навчають насам-

перед моральним чеснотам. Але щороку додають-
ся і нові гуртки: флористики, кераміки, англійської 
мови, зараз на прохання батьків буде гурток фізики і 
математики, а також старослов’янської мови. І – те-
атральна студія! На початок нового навчального року 
виставу про Алісу, яка потрапила у Країну чудес, діт-
кам показали викладачі недільної школи. Вистава з 
мораллю про те, що хто не навчається, той робить 
у житті помилки, за які доводиться дорого платити. 
Сценарій, зрозуміло, пишуть самі викладачі школи. 

У недільній школі є два хори: один із теперішніх 
учнів, а інший із тих, котрі школу уже закінчили. Ке-
рує ними Ірина Борисівна Гайдучик. Випускники 
вже й Літургію співають у семінарському храмі свя-
тих Кирила і Мефодія. 

На початок нового навчального року відслужи-
ли молебень. Провели і флешмоб: діти стали так, 
що утворили слово МИР. І разом прочитали молит-
ву «Отче наш»: щире дитяче молитовне благання, ві-
риться, мало б дійти до Господа, бо нині надія тільки 
на Нього одного.  Звичайно, були і дитячі ігри, батут, 
на який стояла черга, а також спільний смачний со-
лодкий стіл. А вже наступної неділі – і перший урок.

Наталія МАЛІМОН

Вперше щаслива посмішка засяяла на обличчя На-
талії вже після завершення таїнства Вінчання. Бо вже 
підійшли привітати мами, її і Романова, інші весільні 
гості. Для цієї пари їхній шлюб був воістину подією 
відповідальною, бо ж слова священика, духовний 
спів, які супроводжує цей обряд, їм перекладають. То 
ж не буває, напевне, більш зосередженої під час він-
чання пари, ніж та, у якій, як ось у цій, обоє з под-
ружжя слабочуючі. І Наталя, і Роман досить непога-
но говорять, але це вони можуть робити лише після 
того, як їм донесуть, про що мова. То ж наразі свя-
щенику, ієромонаху Іллі (Вишневському) під час він-
чання допомагала сурдоперекладач Любов Гнідець. 
Як легко злітають її руки, повторюючи жестами та-
кий непростий текст. Але дуже швидко починаєш і 
сам розуміти, який жест означає Господь, який – гріх, 
а який – каяття... 

Торік у цьому ж Свято-Пантелеймонівському хра-
мі вперше у Волинській єпархії Української Право-
славної Церкви було здійснено обряд вінчання над 
слабочуючою парою. Її також вінчав отець Ілля, бо 
так хотіли молодята. Так захотіли і Роман та Наталія, 
які вже носять спільне прізвище Димитрашко. Ба-
тюшка каже, що ще місяців за три до одруження вони 
повідомили його про свій намір. Він готував їх і до 
сповіді, і до причастя перед цією важливою подією 
у житті. Ієромонах Ілля (Вишневський) з благосло-
вення митрополита Волинського в Луцького Ніфонта 
вже кілька років виконує послух місіонерства у Во-
линській обласній організації всеукраїнського това-
риства глухих.  Сьогодні і він сам, і його підопічні з 
жартами пригадують перші зустрічі зі священиком у 
товаристві глухих. Живучи у Луцьку, який колись за 
кількість церков називали «другим Єрусалимом», ці 
люди через свою фізичну ваду не могли і в храм зай-
ти. Бо зайти, аби просто подивитися на ікони на сті-

нах, це, як кажуть, несерйозно. Дорослі люди, вже не 
діти, прагнуть зрозуміти, про що йдеться під час Бо-
жественної літургії, та й, власне, що то за святі обра-
зи на стінах?.. Немислимо слабочуючій людині було 
і посповідатися, аби причаститися. В Україні – лише 
кілька общин слабочуючих людей, якими опікуєть-
ся священик. 

У Товаристві глухих отець Ілля проводить неділь-
ні духовні бесіди. Він відкриває людям світ, до того 
закритий їхньою фізичною вадою. Бо, як казав один 
з учителів Церкви, кожна душа є християнською... І 
якщо спочатку такі бесіди проводив  раз у два тижні, 
то тепер – щотижня, бо людям, які відкрили для себе 
Бога, хочеться знати про Нього все більше і більше. 
І якщо отець Ілля, буває, припізнюється на яких хви-
лин десять, то слабочуючі вже просять сурдоперек-
ладача, аби телефонувала йому: чому затримується?.. 
Отець Ілля вже і діток у своїх слабочуючих хрестив, 
і, таке життя, кількох підопічних вже й похоронив. І 
хати їм на Водохреще освячує, за що вони дуже вдяч-
ні. Про отця Іллю його підопічні кажуть, що він – це 
сама любов до людей.

На питання, чому вирішили вінчатися, Роман від-
повів: аби все було добре, а так буде з Господом. Його 
ж мама додала, що вся родина дуже хотіла Божого 
благословення для цієї пари. Тетяна Іванівна Кузь-
мич, мама Наталі, сама обвінчалася не так давно: че-
рез чверть століття світського шлюбу. У церкву хо-
дила ще колись у дитинстві, з бабусею. Потім була 
якась перерва, але душа покликала у храм. І коли 
пішла сюди за духовним і душевним покликом, то 
і дітей своїх привела. На вінчанні і отець Ілля, і всі 
присутні найбільше бажали Наталі та Роману не тіль-
ки справжньої і досконалої любові, а й щоб ця любов 
була благословенна Господом. Наталя була така гар-
на у сукні, фасон якої сама придумала і сама пошила. 

За освітою вона дизайнер. Але як і чоловік, займаєть-
ся спортом: вони... стрілки з пістолета. 

Такі юні, такі тендітні, така гарна пара, і такі щас-
ливі. Бо «блаженні всі, хто боїться Господа».

Наталія МАЛІМОН

ПЕРШІ ШКОЛИ БУЛИ ПРИ ХРАМАХ...
Відслужили молебень перед початком навчання у недільній школі при кафедральному Свято-Покровському храмі

ЗАРАДИ ЛЮБОВІ ДОСКОНАЛОЇ З БЛАГОСЛОВЕННЯ ГОСПОДА
У Свято-Пантелеймонівському храмі Луцька обвінчали пару слабочуючих
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«Мама Галина» – так представила себе 
одна з членів батьківського об’єднання, чиї 
діти служать на сході України, – не прихо-
вувала радості. Каже, що зазвичай їм дово-
диться допомогу просити, звертатися в різні 
установи, інстанції, а тут церква сама до-
помогла. Зателефонував священик Андрій 
Нікітіч одній із парафіянок, котра є сусідкою 
мами Галини, і повідомив, що можна приїха-
ти і забрати гостинці. Це вже не перша така 
допомога родинам військових, яку надає Во-
линська єпархія УПЦ. 10 тисяч гривень, які 
виділив митрополит Волинський і Луцький 
Ніфонт, якраз «закрили» суму, яку збирали 
на тепловізор. Саме її і не вистачало. 

Син мами Галини Павло на фронті фактич-
но вже понад п’ять місяців. Пройшов зі свої-
ми побратимами усі найгарячіші «точки» у 
боях за збереження територіальної цілісності 
України. І тільки Господь його вберіг за щи-
рими і палкими материнськими молитвами. 
Рідні мобілізованих у зону АТО вже добре 
розбираються у якості форми, засобів індиві-
дуального захисту, знають, як із допомогою 
волонтерів довезти зібране чи придбане доб-
рими людьми синам та чоловікам. Ось і зараз 
допомогу від парафіян цього храму заванта-
жили в автомобіль волонтерів. У храмі Всіх 
Святих землі Волинської, як і в усіх храмах 
єпархії, найпершою є молитва за мир в усьо-
му світі. Нині парафіяни подають дуже бага-
то записок за здоров’я воїнів. У храмі давно 
діє так званий стіл милосердя. Це звичайний 
столик при вході, на який добрі люди можуть 
покласти свої пожертви тим, хто цього потре-
бує. Настоятель храму протоієрей Володимир 
Яцишин каже, що віруючі люди особливо ак-
тивно відгукнулися на звернення священнос-
лужителів допомогти нашим землякам, які 
нині у зоні АТО. Хоча і не було мови про гро-
ші, а тільки про продукти, проте несли і свої 
гривні, й назбирали суму, яка допоможе до-
ставити військових після короткої відпуст-
ки знову на місце служби. «Місія церкви – 
нести любов, допомагати ближньому» – так 
каже отець Андрій Нікітіч про допомогу па-
рафіян храму.

Наталія МАЛІМОН

Невеликий лікарняний храм у госпіталі облашто-
вано на честь ікони Божої Матері «Всіх скорботних 
радість», а в робочому кабінеті головного лікаря Олек-
сандра Хоменка – незвично багато ікон. У древніх сті-
нах колишнього католицького монастиря його, так би 
мовити, тимчасовим поселенцям особливо віриться у 
Бога, а надія на Його милосердя є особливо великою. 
Старенький волинський священик, протоієрей Пет-
ро Влодек, який у свій час воював на фронтах Другої 
світової, а війну закінчив у Берліні, біля стін рейхста-
гу, колись сказав мудрі слова, що на війні невіруючих 
просто не було. Ось і ці хлопці, які стоять у лікарня-
ному храмі на молебні, трохи незграбно тримають у 
руках свічки. Видно, нечасто доводилося звертатися 
до Господа у Його домі. Але навіть після закінчення 
молебню їм не хочеться ці свічки гасити, бо їх рівне 
полум’я  наче вселяє впевненість.

У госпіталь священики Волинської єпархії УПЦ 
найперше прийшли помолитися за тих, хто після важ-
ких боїв, поневірянь і переживань нині заліковує свої 
тілесні рани. Але є рани і душевні, і молитва до них – 
найперші ліки. Ми раніше могли й не знати, скільки є 
молитов заради воїнів. Молитва того, хто іде на війну, 
молитва за тих, хто іде на війну, молитва перед бит-
вою, молитва за воїнів... Молебень у госпітальному 
храмі відслужили секретар єпархії протоієрей Мико-
лай Бондарук, голова єпархіального Інформаційно-
просвітницького відділу протоієрей Валентин Мар-

чук, настоятель храму протоієрей Євген Поліщук, і 
душевно співав хор Волинської духовної семінарії 
під керівництвом протоієрея Петра Муляра. Дай, 
Боже, нашим воїнам і міцності, і сили, і мужності, і 
перемоги над ворогом – ці слова сьогодні повторю-
ють в Україні тисячі, мільйони людей. Наші ж вої-
ни – це такі молоді хлопці, які багато чого вже пе-
режили. Але з Божої милості вони живі і, віриться, 
будуть мати нагороду від Господа та людей за свою 
вірну службу Батьківщині.

Не так давно у Колківському благочинні Волинсь-
кої єпархії УПЦ для потреб української армії спільно 
з Автомайданом Луцька зібрали понад 20 тонн про-
дуктів та 25 тисяч гривень. У храмах єпархії за воїнів 
звершують молитви, збирають пожертви на бронежи-
лети та інші необхідні нашим захисникам речі. Цього 
разу священики єпархії принесли у госпіталь меди-
каментів на 10 тисяч гривень, виконали замовлення 
медиків. А також придбали пораненим сік, на який 
тут особливий попит. Під час розмови з головним лі-
карем госпіталю Олександром Хоменком обговорено 
подальшу співпрацю, аби віруючі люди могли робити 
свої пожертви на ті потреби, які найбільш актуальні 
для цього закладу. Найперше зараз потреба у касетах 
для рентген-апарата, одна коштує півтори тисячі гри-
вень. Ці речі у потрібних кількостях Волинська єпар-
хія і придбає.

 Наталія МАЛІМОН 

«ДАЙ ЇМ СИЛУ, І МІЦЬ, І МУЖНІСТЬ...»
Волинська єпархія УПЦ допомогла Луцькому військовому госпіталю медикаментами

Дерев’яний, споруд-
жений без жодного цвя-
ха храм на околиці Баєва 
вражає своєю величніс-
тю. Ще й місце для ньо-
го тодішня громада обра-
ла на високому пагорбі, з 
котрого, аби не височезні 
і старезні дерева, було б 
видно всю округу. Ніде 
більше нема такої гори, 
тільки тут. Ніколи рані-
ше не доводилося бачити 
і кладовища на такій при-
родній височині. До окре-
мих могил навіть своєрід-

ні сходи добудовують. Відчуття, що саме тут і мала бути 
церква, а біля неї – цвинтар, не покидає. 

Спорудили у Баєві церкву за священика Філарета Ко-
вальського у 1875 році. Батюшка після цього прожив 
ще 25 років, похований на узвишші на церковному ж 
подвір’ї. Тут – своєрідний некрополь священиків, котрі 
служили у цій церквиці. Це отець Миколай Мушинсь-
кий та інші батюшки, від одного лишилося у пам’яті (бо 
ж стільки віків минуло) тільки ім’я: священик Степан... 
І коли після богослужіння парафіяни пішли хресним хо-
дом навколо храму, то ось так, з хрестом і хоругвами, 
з усім почтом повернули і до цих могилок, помолили-
ся над ними, заспівали «Вічну пам’ять». Така людсь-
ка пам’ять зворушує.  Священик Миколай Мушинсь-
кий, власне, і зберіг для баївців цей храм. Адже у 1943 
році село кілька разів палили німці з поляками, палили 
часто і разом із людьми. 80-річна тітка Надія, яка при-
сіла перед службою на лавочці перед храмом, бо бо-
лять ноги, але коли не піде у церкву, то вдома собі місця 
не знаходить потім, і розказала мені цю історію. Вона, 
ця історія, відома у селі всім. Батьківське обійстя тіт-
ки Надії пішло з димом на Івана Купала, а решту села 
допалили 11 грудня 1943 року. На старому цвинтарі є 
братська могила для ста баївців, котрі, як написано на 
пам’ятнику, «впали безневинно і прийняли мучениць-
кий вінець», були «убієнні і вогнем спалені у власних 
хоромах». Коли горіло село, отець Миколай спровадив 
родину у схрон, а сам побіг у церкву. Найцінніші духов-
ні реквізити він вже сховав, але вирішив ще перевірити. 
На очі потрапив молитовник за Річ Посполиту з польсь-
ким гербом. 

Батюшка поклав його на сходах церкви, а сам побіг 
до сім’ї. Бачив, як горіла його хата, як село перетвори-

лося у велике купальське вогнище. А церква – не горі-
ла, хоча поляки до неї  ішли. Коли кати зникли зі спале-
ного села, священик побіг до храму: на престолі лежав 
молитовник, який клав на сходи, а по два боки – букети-
ки польових квітів... Отець Миколай Мушинський про-
служив у Баєві 38 років!

З нагоди престольного свята Божественну Літургію 
у храмі Успіння Пресвятої Богородиці з благословен-
ня митрополита Волинського і Луцького Ніфонта очо-
лив протоієрей Валентин Марчук, голова єпархіального 
Інформаційно-просвітницького відділу. Батюшка казав, 
що дуже великою духовною радістю для нього стала 
служба у храмі, де настоятелем вже 34 рік протоієрей 
Василь Левковець. Він був викладачем у Волинській 
духовній семінарії, коли у ній навчався отець Валентин, 
викладає там і зараз. 

– Він був для нас, як батько рідний, об’єднував студен-
тів щирою християнською любов’ю, як тепер об’єднує 
стільки років свою парафію, – каже отець Валентин. – 
Християнської любові один до одного нам сьогодні так 
треба! Бо сьогоднішня пасхальна радість від свята пере-
межовується зі смутком на серці. Ми просимо у Госпо-
да миру, молимося за нього, і віримо, що Господь почує 
ці молитви, а Матінка Божа буде нам заступницею пе-
ред Господом.

Протоієрей Олександр Колб, настоятель луцького хра-
му Марії Магдалини, у своїй проповіді говорив про те, 
як встановилася дата, той день, який Православна Церк-
ва визначила днем Успіння Пресвятої Богородиці. Адже 
в часи, коли це сталося, християн ще переслідували і ніх-
то не зафіксував дня і часу земної кончини Богоматері. А 
у 595 році  (наші предки ще й не були охрещені) христи-
янська Греція захищала свої кордони, свою віру від во-
рога, як це нині робить Україна. Саме 28 серпня тодіш-
ній грецький імператор переміг ворога, він прийшов 
до патріарха і сказав, що перемогу хотів би присвятити 
Божій Матінці. І щоб цей день відзначили особливо. Так 
і було визначено 28 серпня днем Успіння Пресвятої Бо-
городиці. І ми нині припадаємо до Богоматінки з благан-
ням миру і любові до нас Господа. Віримо, що за Ії за-
ступництвом настане мир і спокій на нашій землі.

«Хай їхня смерть розбудить любов у народі» – ці бен-
тежні до щему слова викарбувані на старому  камені на 
братській могилі баївців, «убієних і вогнем спалених у 
власних хоромах». Святкуючи нині таке велике свято, 
кожен віруючий у душі леліє ці такі вірні й актуальні 
слова. То ж і молитву «Отче наш» у баївській церкві спі-
вають не просто всі, а стоячи на колінах.   

Наталія МАЛІМОН

Парафіяни храму Всіх Cвятих 
землі Волинської допомогли 

родинам військових, 
які перебувають у зоні АТО

ПРЕСТОЛЬНЕ СВЯТО У ХРАМІ УСПІННЯ ПРЕСВЯТОЇ 
БОГОРОДИЦІ СЕЛА БАЇВ ЛУЦЬКОГО РАЙОНУ
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«Клірові відомості» Свято-Покровського храму 
свідчать про те, що дзвіницю разом із бабинцем було 
добудовано до древнього храму у 1871 році, коли на-
стоятелем тут був протоієрей Олександр Теодорович. 
Раніше ж дзвони висіли на дубових поперечинах під 
дахом.

 Храмовий опис за 1874 рік свід-
чить, що «найбільший дзвін із зобра-
женням на ньому Царя Давида та над-
писом 1848 року вагою близько 45 
пудів». Згодом (ймовірно, у 1909 році) 
у цьому ж храмовому описі поряд із 
цим записом з’явилися нові відомості: 
«Цей дзвін узятий соборним причтом 
при освяченні Собору і неповернений; 
нині перелитий у 80-пудовий». Як ві-
домо, Свято-Троїцький собор був ос-
вячений у 1880 році.

Без сумніву, найунікальніший дзвін 
Свято-Покровського храму того часу 
– невеличкий (два з половиною пуди) 
дзвін, який підписаний 1632 роком! 
Інші дзвони Свято-Покровського хра-
му у 1874 році були такі: 1) менший 
із зображенням архідиякона Стефана 
(зверху запису про це іншим пером на-
писано «Георгія Побідоносця») та над-
писом 1844 року – близько 15 пудів; 
2) із надписом 1860 року – близько 2 
пудів; 3) без надпису – 1 пуд. 

У 1911 році для Свято-Покровської 
церкви було придбано новий 40-пудовий дзвін. Про-
те, вже 5 серпня 1915 року, через військові дії, усі 
дзвони були зняті та евакуйовані вглиб Росії, звідки 
повернуті не були. Відомо, що евакуація дзвонів із 
православних храмів відбувалася у всіх прифронто-
вих регіонах Російської імперії. Окремі храми пізні-
ше зуміли повернути своє церковне начиння, а зок-
рема і дзвони. Ще у травні 1923 року у «Віснику 
Православної Митрополії у Польщі» було надруко-
вано оголошення про прибуття у Варшаву кількох ва-
гонів зі дзвонами, які були евакуйовані вглиб Росії у 
1915 році. У найближчому майбутньому очікувалося 
прибуття ще кількох вагонів із Петрограда і Сарато-
ва. Представників православних приходів запрошу-
вали отримати свої дзвони після дотримання певних 
формальностей та сплати видатків, пов’язаних із ре-
евакуацією. 

Архів Свято-Покровського храму свідчить, що 
1 грудня 1925 року за кошти приходу (2400 злотих) 
було придбано п’ять дзвонів: вагою у 20 пудів 18 
фунтів, 12 пудів, 1 пуд, 30 фунтів та 10 фунтів. 

Інвентарна книга 1946 року свідчить, що у храмі 
тоді висіли «великий, середній і малі» – усіх чоти-
ри дзвони. Вже у 1951 році на дзвіниці було шість 
дзвонів, з яких чотири – малі. Один із цих дзвонів 
був придбаний у 1948 році, а інший знайдений у 1950 
році (очевидно, мова йде про малі дзвони). Два дзво-
ни ще у 1946 році були із тріщинами. 

Незабаром Свято-Покровська церква знову зму-
шена була поділитися дзвонами зі Свято-Троїцьким 
собором, що стало причиною конфліктної ситуації 
на приході, у зв’язку із чим настоятель Свято-Пок-
ровської церкви протоієрей Михайло Варжанський 

(у майбутньому – архієпископ Віленський і Литовсь-
кий) мусив виправдовуватися перед єпископом Во-
линським і Ровенським Панкратієм (Кашперуком). 
Наприкінці літа 1951 року три дзвони у відсутності 
настоятеля були зняті з дзвіниці Свято-Покровсько-

го храму, причому Варжанський навіть писав єписко-
пу, що це, як йому здається, було зроблено «у відсут-
ності Вашого Преосвященства і без попереднього на 
це благословення Вашого Преосвященства». Взамін 
парафія отримала менший дзвін Свято-Троїцького 
собору. Нездорова ситуація зі зняттям у присутності 
деяких членів церковної ради дзвонів на користь 
Свято-Троїцького собору вилилась у гнівний лист 31 

серпня 1951 року єпископа Панкратія на адресу Вар-
жанського, котрий нібито став вимагати якусь доку-
ментацію – згоду уповноваженого Ради у справах 
РПЦ, довідку з міськради тощо. Владика зажадав не-
гайно повідомити йому, для чого настоятелю Свято-

Покровського храму така документа-
ція, чому він «піднімає шум у своєму 
приході, нервує віруючих та дезорієн-
тує їх відносно розпоряджень Єпар-
хіальної Влади». Одночасно владика 
вимагав «негайно організувати підйом 
дзвона на дзвіницю Свято-Покровсь-
кої церкви, який наданий Луцьким Ка-
федральним Собором». 

Отець Михайло був змушений заві-
рити керуючого єпархією, що «доку-
ментації на придбані Луцьким Кафед-
ральним собором дзвонів не вимагав і 
не міг цього зробити, а просив членів 
церковної ради Покровської церкви до-
помогти оформити здачу 3-ьох дзвонів 
Покровської церкви, які числяться в ін-
вентарному описі». Дати та номери до-
кументів органів влади священик хотів 
отримати для того, щоб оформити акт 
про передачу дзвонів, адже згідно до-
говору про передачу у користування 
Покровській церкві будівлі і культового 
майна, община несе відповідальність 
за передане їй майно. Що стосується 
хвилювань на приході, то настоятель 

запевняв, що навпаки прийняв міри для того, щоб 
припинити нарікання окремих осіб з приводу обміну 
дзвонів, роз’яснивши, що великому дзвону належить 
бути у соборі, а не у приходській церкві. Крім того, 
отець Михайло насмілився натякнути, що досі не от-
римав  письмового розпорядження єпархіальної вла-
ди щодо обміну дзвонів, а тільки мав усну директиву, 
яку точно виконав.

Священик не затягував із пояснювальною, бо цьо-
го ж 31 серпня єпископ наклав на неї резолюцію: 

«Розбитий дзвін Покровської церкви, я думаю, не 
перебував у церковному описі, а якщо і перебував, то 
замість нього 50 кг., даний цілий дзвін вагою у 60 кг., 
який і належить внести у церковний опис майна.

Питання про дзвін все-таки має бути оговорене 
раніше зі мною, а не з церковною общиною.

Крім того видано ще о. диякону Метельницькому 
п’ятсот рублів на купівлю ще одного дзвона; так що 
Покровська церква не ображена. Єп. Панкратій».

Очевидно, що у тексті резолюції замість «кілогра-
мів» варто розуміти іншу одиницю ваги – «пуди». 

Одразу зауважимо, що цей дзвін і досі висить на 
дзвіниці Свято-Покровського храму. Напис на ньому 
свідчить, що його було вилито у Здолбунові 1 чер-
вня 1927 року за кошти парафіян Свято-Троїцького 
собору. 

Згідно інвентарної книги за 1989 рік, у Свято-Пок-
ровському храмі було чотири дзвони – великий і три 
маленькі. Зараз їх п’ять – великий зі Свято-Троїцько-
го собору та чотири маленькі. 

На одному із них є напис угорською мовою та вка-
зано рік – 1932. 

прот. Олександр ФЕДЧУК

Протоієрей Олександр Григорович 
Теодорович народився у сім’ї свяще-
ника с. Івання Дубенського повіту Во-
линської губернії 21 серпня 1823 року. 
Після закінчення у 1847 році Волин-
ської духовної семінарії він 31 жовтня 
1848 року був рукоположений у свяще-
ника для Мителенського приходу Ду-
бенського повіту. Влітку 1849 року він 
був переведений у с. Щастнівка Креме-
нецького повіту, а ще через рік – у с. 
Крупа Луцького повіту. 

Із 1851 року отець Олександр був свя-
щеницьким депутатом у різних слідчих 
справах. У 1855 році він, за пожертву 
на воєнні потреби, указом  Святішо-

го Синоду отримав Височайшу подяку. 
Також у пам’ять війни 1853-1856 років 
нагороджений бронзовим хрестом на 
Володимирській стрічці. За будівниц-
тво у селі Лище нової церкви отцю 
Олександру було оголошено Архіпас-
тирське визнання та благословення. За 
довгочасну старанну службу  при зраз-
ковій поведінці священик у липні 1864 
року був нагороджений набедреником.

1 вересня 1867 року священик Олек-
сандр Теодорович був поставлений на 
протоієрейське місце до луцького со-
борного Свято-Покровського храму із 
покладенням на нього обов’язків благо-
чинного луцьких міських церков, цен-

зора проповідей, законовчителя Луць-
кого повітового дворянського училища 
та першого члена Комітету з ремонту 
будівлі луцького собору. У протоієрей-
ський сан отець Олександр був зведе-
ний 26 вересня цього ж року. 

Як настоятель храму та перший 
член Комітету з його ремонту, отець 
Олександр опікувався реконструкцією 
Свято-Покровської церкви. Саме ста-
раннями Теодоровича до храму було 
добудовано дзвіницю.

На священика також були покладені 
обов’язки члена Опікунства про бідних 
духовного звання та члена Віспового та 
Тюремного комітетів. У 1869 році він 

був призначений законовчителем Луць-
кого міського двокласного училища, у 
цьому ж році нагороджений фіолетовою 
скуфією, а у 1872 році – камилавкою.

Коли у Луцьку було вирішено колиш-
ній бернардинський костел перетвори-
ти у православний собор, отця Олек-
сандра було введено у склад відкритого 
у 1875 році тимчасового Будівельно-
го комітету, який займався справами, 
пов’язаними з цією реконструкцією. 

Протоієрей Олександр Теодорович 
помер 28 березня 1879 року і був по-
хований біля стіни Свято-Покровсько-
го храму. 

прот. Олександр ФЕДЧУК

ДЗВОНИ ЛУЦЬКОГО СВЯТО-ПОКРОВСЬКОГО ХРАМУ

НАСТОЯТЕЛЬ ЛУЦЬКОГО СВЯТО-ПОКРОВСЬКОГО ХРАМУ ПРОТОІЄРЕЙ ОЛЕКСАНДР ТЕОДОРОВИЧ

Нинішні дзвони Свято-Покровського храмуНинішні дзвони Свято-Покровського храму

Свято-ПСвято-Покровський храм окровський храм до перебудови у 1870-их рокахдо перебудови у 1870-их роках
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Виховання нащадків – це завдання, яке завжди пе-
ред собою ставило, ставить і ставитиме суспільство. 
З давніх-давен у Київській Русі батьки надавали ве-
ликого значення вихованню дітей. Усі розуміли, що 
правильно виховане молоде покоління може забезпе-
чити гідне майбутнє своєї держави. Після хрещення 
Русі процес виховання батьками своїх дітей не втра-
тив свого значення, а навпаки почав ще більше роз-
виватися, адже у Церкві Христовій виховання моло-
дого покоління – обов’язок кожного християнина. І за 
те, як християнин вчив та виховував своїх дітей, він 
обов’язково дасть відповідь перед Богом. Варто глибо-
ко поринути в історію для того, щоб зрозуміти, якими 
саме батьки хотіли бачити своїх дітей. Однією із най-
визначніших літературних пам’яток Київської Русі, де 
йдеться про виховання нащадків, є «Повчання дітям 
Володимира Мономаха».

«Повчання» стало вершиною педагогічної думки 
XII ст. Автор навчає своїх дітей правил високої осо-
бистої й суспільної моралі. З одного боку, він вима-
гає виконання християнських обов’язків, з іншого – 
змальовує ідеальний образ князя-правителя. Взагалі, 
у виховній діяльності основним методом виховання 
вважається приклад, особливо батьківський. Це доб-
ре розуміє і освічений князь Володимир. Саме тому 
у творі відстоюється міцна сім’я, роль батька у вихо-
ванні хлопців і здатності їх згодом виконувати всі чо-
ловічі обов’язки. Також тут наголошується на любові 
до праці. Основними якостями людини називають-
ся: релігійність, повага до старших, братське ставлен-
ня до ровесників, милосердя до бідних, обережність, 
врівноваженість, винахідливість, холоднокровність у 
небезпеці, уміння виконувати свої обов’язки, хоро-
брість стати на захист своєї Батьківщини будь-якої 
хвилини. Отож, поринемо в історію щоб зрозуміти 
чому саме такими, а не інакшими хотів бачити своїх 
дітей Київський князь Володимир Мономах… 

Після смерті Ярослава Мудрого (1054 р.) «стала 
між князями ворожнеча і міжусобиці». Якщо в міжу-
собній війні не вистачало своєї сили, то кликали іно-
земців. Вони ж спустошували Руську землю не шко-
дуючи, грабували її, палили міста і села, били, або 
забирали в полон народ руський.  Порятунком і поз-
бавленням від бід для Русі став князь Володимир Мо-
номах, онук Ярослава. Ще за життя батька Всеволода 
Ярославича він прославився як безстрашний полково-
дець, не раз втихомирюючи буйних родичів, а також 
захищаючи свій край від іноплемінників половців. Із 
перших днів князювання у Києві Володимир Моно-
мах проявив себе талановитим очільником держави. 
Всі свої сили він зосередив на зміцненні єдиної вла-
ди, збереженні єдності земель і перетворенні країни 
на велику квітучу державу.

  Присвятивши все своє життя боротьбі за незалеж-
ність і процвітання Русі, Володимир, звичайно, не міг 
не замислюватися про її майбутнє. Він хотів, щоб і при 
дітях його Русь залишалася єдиною, сильною, доб-
ре керованою, не розділеною і незалежною. Це зму-
сило його взятися за складання грамоти своїм дітям і 
нащадкам, відомої під назвою «Повчання дітям Воло-
димира Мономаха». Цей твір був написаний уже пре-
старілим князем, за плечима якого залишилися довге 
важке життя, десятки походів, битв, неприємностей, 
радостей, горя, небувала пошана і слава. Князю було 
що розповісти своїм нащадкам. 

«Майте страх Божий у серці своєму», – повчає 
князь, адже людина, яка має у серці страх Божий, ні-
коли не буде творити зла, а тільки добро. У «Повчан-
ні» багато настанов узято зі Священного Писання, а 
особливо із Псалтиря. І це не дивно, адже цю Священ-
ну книгу написала людина, соціальний стан якої від-
повідав і соціальному стану Володимира Мономаха. 
Пророк Давид, автор більшості псалмів, був царем бо-
гообраного ізраїльського народу, а Володимир – князь 
святої Руської землі. Князь у своєму «Повчанні» на-
ставляє нащадків словами Давида: «Ухиляйся від зла, 
твори добро, шукай мир і проганяй зло». Також Воло-
димир вчить дітей любити і шанувати Бога, як це ро-
бив псалмоспівець: «Благословляю Господа повсяк-
час, безконечна хвала Йому», «Благословлю Тебе за 
життя моє і в честь Твою здійму руки мої», «Великий 
Ти, Господи, і дивні діла Твої, і благословенне і слав-
не ім’я Твоє на віки по всій землі», «Великий Ти, Гос-
поди, і дивні діла Твої, і ніяк не може розум людсь-
кий зрозуміти чудеса Твої». Автор застерігає словами 

святого апостола Павла від невір’я, каже, що Господь 
«всілякі чудеса і блага створив і зробив». «І хто не 
хвалить Тебе, Господи, і не вірує всім серцем і всією 
душею в ім’я Отця і Сина і Святого Духа, – хай буде 
проклятий». Володимир Мономах вважає, що найваж-
ливіше в житті кожної людини – спасіння, а найперша 
справа яку потрібно робити кожного дня – відвідуван-
ня храму Божого: «Найперше – до церкви: хай не за-
стане вас сонце в постелі».  

Князь у своєму «Повчанні» розповідає про справж-
ні християнські чесноти: «Навчися, праведний чолові-
че, поступати благочестиво, навчися за євангельсь-
ким словом, очима керувати, язик стримувати, розум 
упокорювати, тіло поневолювати, гнів погубляти, по-
мисли чисті мати, спонукаючи себе на добрі діла за-
ради Господа; ображений – не мсти, зненавиджений 
– люби, гнаний – терпи, підданий хулі – молися. Умер-
тви гріх». Також він наставляє на повсякденне хрис-
тиянське благочестиве життя: «Хворого відвідайте, 
покійного проведіть, бо всі ми смертні. І чоловіка не 
минайте, не привітавши, доброго слова не сказавши». 
А про життя у шлюбі говорить так, як навчає святий 
апостол Павло: «Жінку свою любіть, але не давайте 
їй над собою влади». Застерігає від лінощів: «Лінь – 
матір усьому: що уміє, те забуде, а чого не вміє, того 
не навчається. Добро чинячи, не лінуйтеся ні на що 
хороше». Також мудрий Володимир попереджав, щоб 
нащадки всіма силами своїми береглися від найшкід-
ливіших пристрастей і пороків: «Брехні остерігайте-
ся, і п’янства, і блуду, бо в них гине душа і тіло». 

Зі слів «Повчання» видно, що князь був добре обізна-
ний у святоотецькій літературі. Він для настанови своїх 
дітей використовує «Слова про подвижництво» святи-
теля Василія Великого: «От так і Василій навчав, зібрав-
ши біля себе юних, мати душу чисту й незаплямовану, 
тіло худорляве, розмову лагідну і дотримуватись сло-
ва Господнього: їжа і пиття має бути без шуму велико-
го; при старших мовчати, мудріших слухати, старшим 
коритися; з рівними і меншими в любові бути, розмо-
вляти без лукавства, не лютитися словом, не хулити 
мовою,  не багато сміятися,  соромитись старших, Із 
жінками безпутними не розмовляти, очі донизу опус-
кати, а душу піднімати догори, уникаючи їх».  

Володимир пояснює, як правильно боротися Із грі-
хом та лукавими злими духами: «Господь наш пока-
зав нам, як ворогів уникати, як трьома добрими діла-
ми позбуватися від них і перемагати їх: покаянням, 
сльозами і милостинею. І це вам, діти, не тяжка за-
повідь Божа, як тими ділами трьома позбутися гріхів 
своїх і Царства Небесного не лишитися. І, Бога ради, 
не лінуйтеся, благаю вас, не забувайте тих трьох діл: 
не тяжкі вони. Адже це не усамітнення, не чернецтво, 
не голод, що інші праведники терплять, але й малими 
ділами можна заслужити милість Божу».

Він, як щирий християнин, наставляв своїх дітей і 
на молитву. «Сльози свої пролийте за гріхи свої, кажу-
чи: “Як блудницю, і розбійника, і митаря помилував 
ти, так і нас, грішних, помилуй!”. І в церкві це робіть, 
і спати лягаючи. Не грішіть ані єдиної ночі, а якщо 
можете, поклоніться до землі, а коли вам нездужати-
меться, то тричі поклоніться. А того не забувайте, не 
лініться, бо тим нічним поклоном і молитвою чоловік 
перемагає диявола, і що вдень согрішить, то тим чо-
ловік вночі спасається від гріха. А якщо і на коні їдучи 
не будете ні з ким справ мати, і коли інших молитов не 
вмієте промовлять, то “Господи помилуй” повторяйте 
безперестанку про себе: бо та молитва найліпша, аніж 
роздумувати, їздячи, про нісенітницю». Також закли-
кав шанувати священноначаліє: «У єпископів, і попів, 
і ігуменів з любов’ю приймайте благословення, і не 
стороніться їх, і, в міру сил своїх, любіть та турбуйте-
ся про них, щоб прийняти їхню молитву від Бога».

Князь Володимир своїх синів, як майбутніх полко-
водців і захисників свого краю і народу, повчав слова-
ми: «На війну вийшовши, не лінуйтеся, не покладай-
теся на воєвод і сторожів самі споряджайте, і вночі, 
розставивши скрізь сторожу, біля воїнів самі лягай-
те і рано вставайте; а зброю не спішіть із себе зніма-
ти, не роздивившись, бо через лінощі раптово чоловік 
гине». А у майбутніх походах Володимир закликав чи-
нити по-християнськи: «Куди б ви не йшли і якими 
б шляхами по своїх землях, не давайте воїнам чини-
ти пакості, ні своїм, ні чужим, ні в селах, ні в житлах, 
щоб не почали вас проклинати. Куди не підете і де не 
станете, напоїть і нагодуйте потребуючого. А найбіль-

ше шануйте подорожнього, звідки б він до вас не при-
йшов, чи простий чоловік, чи знатний, чи посол». З 
особливим старанням князь закликає дітей до мило-
сердя, гуманності, доброчесності: «Ні правого, ні вин-
ного не вбивайте і не повелівайте убити його, якщо і 
буде він підлягати страті».

Князь Володимир розповідає про своє нелегке жит-
тя у походах та подорожах, і на своєму прикладі по-
казує дітям, як він свою долю покладає в руки Божі: 
«Два тури піднімали мене на рогах разом із конем, 
олень мене один бив і два лосі, один ногами топтав, а 
другий рогами бив, вепр мені на бедрі меч відняв, вед-
мідь мені біля коліна пітник укусив, лютий звір стриб-
нув мені на бедра і коня разом зі мною звалив. І Бог 
неушкодженим мене зберіг. І з коня багато падав, го-
лову собі двічі розбивав, і руки та ноги собі ушкод-
жував». Також на працьовитість вказує: «Те, що тре-
ба було робити, сам робив, на війні і на ловах, вночі і 
вдень, у спеку і в мороз, не даючи собі спокою. На ін-
ших не оглядався, сам робив, що було потрібно роби-
ти, і в домі своєму робив так само». А ще про захист 
Церкви Православної говорить: «Церковний порядок 
і службу сам пильнував».

 Але попри те, що князь своїм високим прикладом 
показує ідеал для своїх дітей, сам він вважає себе нік-
чемним. Як і належить справжньому християнину, 
Володимир Мономах, говорячи про свої справи, всю 
хвалу віддає Богу: «Тож не осуджуйте мене, діти мої 
чи хто інший, коли прочитаєте це: бо не хвалю себе, 
ні відваги своєї, а хвалю Бога і прославляю милість 
Його, що мене, грішного і мізерного, стільки літ обері-
гав від того смертного часу, і не лінивим створив мене, 
бідного, а на всі діла людські потрібним. І цю грамоту 
прочитавши, будьте не ліниві на всі добрі діла, славля-
чи Бога і святих Його. Смерті, діти, не бійтеся ні рат-
ної, ні від звіра, але чоловіче діло чиніть, як вам Бог 
подасть. Бо коли я ні від раті, ні від звіра, ні від води, 
ні з коня падаючи не загинув, то із вас ніхто не зможе 
постраждати, а коли від Бога буде смерть, то ні отець, 
ні мати, ні брати не зможуть відняти у неї».

Князь Володимир також говорить про те, як потріб-
но по-християнськи готуватися до своєї смерті: «По-
дивись, брате, на батьків наших: що взяли з собою і 
нащо їм там одяг? Але тільки і взяли з собою те, що 
зробили вони душі своїй». Тут мається на увазі те, що 
кожна людина у потойбічний світ не може взяти з со-
бою нічого матеріального. Людина перед Богом пос-
тає душею. І якщо душа є чистою, бо людина в своєму 
житті зробила багато добра, то вона наслідує блажен-
не життя у Царстві Небесному. Якщо ж душа людини 
брудна від злих справ, то її чекають вічні страждан-
ня у темряві пекельної безодні. І кожен при житті має 
прагнути до добра: «Якщо хтось із вас не хоче добра, 
ні миру християнського, то не дасть йому Бог побачи-
ти миру душі його на тому світі!»    

Закінчує своє «Повчання» князь молитвою. Він 
за себе просить у Господа: «Утверди в розумі серце 
моє». Також згадує і Святу Трійцю словами молитви 
святого Іоанникія: «Надія моя – Отець, пристанище 
– Син, оборона – Святий Дух!» Князь звертається до 
своєї душі:  «Схилися, душе моя, і про справи свої по-
думай, які сотворила. Очима своїми оглянь їх і крап-
лю зрони сліз своїх, і повідай відкрито всі справи свої 
та всі помисли Христу, і очистись».  Молиться він і до 
Пресвятої Богородиці, щоб захистила всіх від усяких 
напастей: «О Пречиста Матір, Яка народила Найсвяті-
ше із святих – Слово! Прийнявши нинішній послух, 
від всілякої напасті і майбутньої муки захисти нас, до 
Тебе волаючих, молимося Тобі, раби Твої, і схиляємо 
коліна серця нашого: прихили вухо Твоє, Чиста, і спа-
си нас, у скорботах потопаючих вічно, і сохрани від 
всякого ворожого полону!»

«Повчання дітям Володимира Мономаха» – єди-
ний у давньоруській літературі приклад політичних, 
моральних і педагогічних настанов, написаних не ду-
ховною особою, а князем, тобто державним діячем. 
Воно показує, якою віруючою, освіченою, воцерков-
леною людиною був князь. Приклад такого христи-
янського життя він хотів передати і своїм нащадкам. 
Ми, у свою чергу, будучи далекими нащадками на-
ших славних предків, повинні прийняти у своє серце і 
душу настанови, які з великою любов’ю передані нам 
із давнини, та передати ці мудрі настанови майбутнім 
поколінням.

студент IV курсу ВДС Роман МЕЛЬНИК

«Повчання дітям Володимира Мономаха» – зразок християнського виховання дітей
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ПРО ЧЕТВЕРТИЙ ЧЛЕН СИМВОЛУ ВІРИ
Ðàñïÿòàãî æå çà íû ïðè Ïîíòèéñòåì Ïèëàòå, è ñòðàäàâøà, è ïîãðåáåííà.

У четвертому члені Символу Віри говориться про 
те, що Господь Іісус Христос за часів римського пра-
вителя в Іудеї, Понтія Пілата, був розп’ятий на хресті 
за нас – людей, за наші гріхи і для нашого спасіння, 
тому що Сам Він був безгрішним. При цьому Він дій-
сно страждав, помер і був похований.

Страждав Спаситель, звичайно, не Божеством, 
Котре не страждає, а страждала Його людська приро-
да; страждав не за Свої гріхи, яких у Нього не було, 
а за гріхи всього людського роду. Тілом після Своєї 
смерті Він був похований у гробі Йосифа Аримафей-
ського, а душею у цей час, до Свого Воскресіння, Він 
сходив у пекло і звідти вивів усіх, хто вірував у Ньо-
го, починаючи з Адама та Єви.

Пеклом називається місце, віддалене від Бога, поз-
бавлене світла і блаженства. Там царствує сатана. 
Стосовно душ, слово «пекло» означає стан великої 
скорботи і мук.

Господь Іісус Христос, як повноцінна Людина і 

Син Божий, добровільно (бо Він одним словом міг 
знищити усіх ворогів) приніс Себе у жертву за грі-
хи людей через розп’яття на хресті. Хресна смерть 
була найганебнішою, найстрашнішою і найжорс-
токішою. Вона була символом всієї злоби людської 
і найяскравішим виявом влади диявола. Ця страш-
на страта, вигадана людиною із допомогою диявола, 
вела людей до ненависті, злоби, жорстокості і смер-
ті. Спаситель, зазнавши ганебної страти на хресті, 
помер, але й воскрес. Через хрест засяяло життя! 
Христос знищив головну опору диявола і перетво-
рив хрест на вічну перемогу над злом та смертю. 
Господь освятив хрест Своєю пречистою кров’ю і 
викупним подвигом любові. Найбільший злочинець 
за своє покаяння не знехтуваний Спасителем. Із цьо-
го моменту ні страждання, ні смерть не можуть нас 
позбавити блаженства, якщо ми будемо з Христом 
Спасителем, а навпаки, це – шлях до вічної слави в 
Царстві Божому. 

Слова у Символі Віри «страдавша и погрєбенна» 
сказані проти деяких єретиків, які неправильно нав-
чали, що Господь не мучився на хресті, а страждання 
Його були лише подобою страждань та смерті.

Слова «при Понтийстем Пилате» вказують на іс-
тинність історичної події страждань Христових, які 
відбулися саме в цей час. У часи хресних страждань 
Спасителя «зробилася темрява по всій землі» (Лк. 23, 
44), – вказує євангеліст. Про цю темряву свідчать і 
язичеські письменники-історики: римський астро-
ном Флегонт, Фалл, Юній Африкан. Один із них ви-
гукнув: «Помер хтось із богів!» Знаменитий філософ 
з Афін Діонісій Ареопагіт був у той час в Єгипті, в 
місті Геліополі; спостерігаючи раптову тьму, він ска-
зав: «Або Творець страждає, або світ руйнується». 
Згодом, після проповіді апостола Павла, Діонісій 
прийняв християнство і був першим афінським єпис-
копом.

За «Законом Божим» (Почаїв)

Преподобна Досифея (Дарія при хрещенні) наро-
дилася у 1721 р. у Рязані у сім’ї дворян Тяпкіних. По-
чаткову освіту вона здобула у своєї бабусі Порфи-
рії, яка була черницею Московського Вознесенського 
монастиря. Та прищепила дівчинці любов до под-
вижницького життя і святих чеснот. Коли Порфирія 
постриглася у велику схиму, внучка, у дев’ять років, 
повернулася у рідну домівку. Але і тут вона продов-
жувала жити, як у монастирі, бо ніщо в мирському 
житті її не цікавило. Батьків турбувала така поведінка 
доньки, і вони хотіли якнайшвидше видати її заміж. 
Але свята уникнула цього. У п’ятнадцятирічному 
віці вона переодягнулася у чоловічий одяг, який ку-
пила на базарі, і втекла у Троїце-Сергієву лавру, де 
назвалася селянським сином Досифеєм. Її прийняли 
послушником і поставили паламарем. 

 Через три роки, коли батьки приїхали у Сергієву 
обитель, свята таємно утекла з лаври, щоб її не 
знайшли. Вона відправилася у Києво-Печерську оби-
тель, але там її не прийняли, оскільки у неї не було 
паспорта. Не маючи іншого виходу, вона з тих пір по-
чала жити відлюдником поблизу Китаєвої пустині у 
печері, яку викопала сама. 

Досифея, яка й надалі називала себе чоловіком, 
харчувалася хлібом і водою, які залишав біля входу 
в її печеру один чернець. На час Великого посту вона 
зачинялася і їла тільки дикі трави, що росли поблизу. 
Ніколи у своїй келії свята не запалювала вогню. 

Повністю спрямована до Бога у подвигах і безпе-
рестанній молитві, вона удостоїлася дарів пророцтва 
і прозорливості, завдяки яким незабаром стала відо-
ма в околицях Києва. Багато християн стікалися до 
«затворника Досифея», щоб благоговійно вислухати 
його поради і слова утіхи через маленьке віконце, в 
яке не було видно навіть його обличчя. 

У 1744 р. імператриця Єлизавета Петрівна відві-
дала знаменитого відлюдника і особисто дозволи-
ла його постриг у чернечий чин, адже тодішні зако-
ни Російської імперії були дуже суворі щодо дозволу 
приймати монашество. 

За деякий час до цього преподобну Досифею відві-
дав юний Прохор Мошнін – майбутній преподобний 

Серафим Саровський. Передбачаючи долю, уготова-
ну йому Господом, свята благословила хлопця і на-
правила в Саровський монастир, давши повчання 
постійно зберігати на вустах і в серці Іісусову молит-
ву, щоб Святий Дух перебував у ньому. Якось рідна 

сестра преподобної Досифеї прийшла до «старця» і 
запитала, що стало з її сестрою. Не назвавшись їй, 
свята відповіла, що не треба більше шукати Доси-
фею, бо вона ховається, щоб служити Господу. 

 Коли, згідно імператорського указу, проводила-
ся конфіскація монастирських земель, то преподоб-
на Досифея сховалася у Дальніх печерах Лаври. Але 
там вона не могла знайти спокою через дуже великий 
наплив людей, які приходили до неї з різними про-
ханнями. Тому через чотири роки свята поселилася у 
віддаленій келії Китаєвої пустині. 

 Останніми роками життя келійником та учнем пре-
подобної Досифеї був чернець Феофан, якого вона 
відправила у Молдавію до преподобного Паїсія Ве-
личковського. Після повернення Феофан був при 
преподобній Досифеї до самої її смерті. Потім, ви-
конуючи волю святої, він пішов вести відлюдниць-
ке життя у Соловецький монастир, де багато зробив 
для відродження традицій монашества, напівзабутих 
у Росії. 

 У 55 років преподобна Досифея відчула, що на-
став час її відходу з цього життя, і пішла попроща-
тися з братією обителі. Повернувшись у келію, вона 
провела ніч за читанням псалмів. Вранці 26 вересня 
(8 жовтня за н. ст.) 1776 р. її знайшли на колінах пе-
ред іконою. У руках святої була записка: «Моє тіло 
готове до поховання. Прошу вас, не чіпайте його і по-
ховайте по звичаю». 

Тільки після смерті відлюдника Досифея стало ві-
домо, що це була жінка. Таємниця була розкрита тоді, 
коли рідна сестра Дарія подивилася на портрет стар-
ця Досифея на надгробку і пізнала свою пропалу сес-
тру. Стали зрозумілі факти з біографії святої, які рані-
ше не могли пояснити. 

У 1994 році, з благословення Митрополита Київсь-
кого і всієї України Володимира, відбулася каноніза-
ція преподобної Досифеї, святі мощі якої спочивають 
під спудом у Свято-Троїцькому Китаєвському чолові-
чому монастирі. 
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